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► Kompletní rekonstrukce pomníku padlých  
 a okolí bude u konce

► Rekonstrukce chodníků na ul. Havlíčkova  
 pokračuje

► Inženýrské sítě v Jestřebí – výstavba jede  
 na plný výkon

Potřebou řešit situaci veřejného pořádku 
v rámci města byl radou města schválen záměr 
realizace služby od 1. 7. 2008. V současnosti 
město potřebuje operativně a pružně zavést 
soustavnou, pravidelnou pořádkovou službu, 
která bude nejen město, ale zejména občany 
dlouhodobě ochraňovat a povede ke zlepšení 
drobných pořádků i nepořádků v částech města 
a přilehlých katastrech.
Potřeby zajišťující pro město:
- pravidelně dbát nad dodržováním bezpečnos-

ti a ochranou majetku města i občanů
- dohlížení nad dodržováním bezpečnostně 

dopravní situace na silnicích
- sledování situace v parkování a stání vozidel 

– řešení nesprávností
- dohlížení na dodržování pořádku a ochranu 

životního prostředí města

VEŘEJNÁ POŘÁDKOVÁ SLUŽBA MĚSTA RÁJEC-JESTŘEBÍ

- formou denních, pravidelných i nepravidel-
ných pochůzek provádí pochůzku svěřeného 
úseku

- dohlížení nad dodržováním zákonných norem 
a nařízení města
K zajištění veřejně pořádkové služby byla 

uzavřena pracovní smlouva s občany měs-
ta, kteří svojí přítomností ve svěřeném úseku 
– slušným slovem jednají s občany, upozorňují 
na nepravosti, které se vyskytnou při pravidel-
ných pochůzkách svěřeného úseku.
Pracovníci pořádkové služby:
• p. Vlastimil Chloupek – Komenského 70 

– severní část města – od ulice Komenského, 
Havlíčkova, Budovateků, Pionýrská, Krátká, 
náměstí, Blanenská

• p. Miroslav Ševčík – Komenského 488 – jižní 
část – část Blanenská, Ol. Blažka, Školní, 
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AKTUALITY

CO POTĚŠÍ, CO ZAMRZÍ

Další kanceláří Hospodářsko-správního od-
boru, která se nám dnes představí, je kance-
lář matriky a evidence obyvatel. Funkci matri-
kářky zastává paní Miroslava Bezděková.

Vaši kancelář navštěvují žadatelé o vydání 
občanského průkazu anebo sem přicházejí 
snoubenci, aby zde dohodli termín svatby. 
Mohla byste nám říci, co dalšího může občan 
města vyřídit ve vaší kanceláři?

Samozřejmě se zde dá zažádat o nový ob-
čanský průkaz. Každý z nás jistě někdy potřebuje 
na nějaké úřední listině ověřit podpis nebo pořídit 
ověření kopie úřední listiny, např. maturitního 
vysvědčení. Dále se zde dá zažádat o osvědče-
ní o státním občanství pro patnáctileté občany 
nebo vydání cestovního pasu. Tato žádost se 
pak zasílá na Krajský úřad v Brně. Občané zde 
mohou zažádat o změnu jména nebo příjmení. 
Je možné zde sepsat protokol o určení otcovství 
k nenarozenému nebo narozenému dítěti, pořídit 
zde opis oddacího, rodného, nebo úmrtního listu. 
Tuto službu poskytujeme pouze těm občanům, 

ODBORY SE PŘEDSTAVUJÍ

kteří se zde narodili, byli zde oddáni anebo pří-
buzným zemřelých občanů. Snoubenci, kteří 
plánují uzavřít sňatek v našem matričním obvodu, 
zde zažádají o uzavření sňatku. Pro občana, 
který hodlá uzavřít sňatek v cizině vydáme vy-
svědčení pro uzavření tohoto sňatku. Dále se 
pořizují zápisy pro Zvláštní matriku Brno (našich 
občanů, kteří se narodili, uzavřeli sňatek, nebo 
zemřeli v cizině). Úmrtí občana se zapisuje do 
Knihy úmrtí a vydává se zde úmrtní list.

K vyřízení jakékoliv uvedené služby je nutné 
vzít s sebou všechny potřebné doklady.

Sportovní, Jurkova, Fučíkova, Erbenova
• p. Jiří Mládek – 9. května 99 – celá část Jes-

třebí
Závěrem bychom chtěli požádat Vás obča-

ny o možnou případnou spolupráci. V žádném 
případě nám nepůjde o restriktivní řešení. Ba 
naopak nacházejme ve společném zájmu vět-

šiny občanů – věci a nedostatky napravovat 
již v samotném zárodku. Za pracovníky, kteří 
budou tuto službu zajišťovat poděkování za 
případnou spolupráci a vzájemnou toleranci při 
řešení vzniklých těžkostí a problémů.

Antonín Hříbal
místostarosta

Concentus Moraviae – jak to zní zvláštně 
a přece se s tímto názvem potkáváme každý 
rok. Jde o festival hudby, který založilo 13 měst 
a měli jsme tu čest být před 13 lety u toho. 

Řada lidí si pomyslí : „Vážná hudba – to není 
pro mne.“ Ale málokdo tuší, jaké skryté stránky 
dokáže hudba rozeznít, když překonáme před-
sudky a zkusíme na koncert zajít. 

To, že jsme nebyli vedeni k vážné hudbě, 
ještě neznamená, že se nebude líbit. 

Concentus Moraviae je především setkání 
s hudbou a se špičkovými interprety. Koncertují 

u nás lidé, kteří se řadí mezi evropskou hudební 
špičku a od prvních tónů je to znát.

A tak potěší to, že ač nejsme město velké, 
máme v tomto směru skvělou každoroční na-
bídku. Zamrzí pak, že není až tak velký zájem 
místních a někdy tvoří větší část publika lidé, 
kteří k nám za hudbou cestují z dálky. Ale blýská 
se na lepší časy ... Lidé se nebojí jít do nových 
věcí, více se zapojují do kulturního dění a tak 
mohou zjistit, že předsudek, který mají kdesi 
v sobě, už dávno neplatí. 

Přeji Vám tedy odvahu do nových věcí ...
Ing. Pavel Perout

starosta
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ODBORY SE PŘEDSTAVUJÍ

Jestliže snoubenci plánují svatbu a přijdou 
do vaší kanceláře, co všechno musejí vy-
plnit?

Nejdříve sepíší dotazník k uzavření man-
želství a pokud chtějí svatbu jinde, než v urče-
né obřadní síni města, sepíší žádost. Po svatbě 
se vše zapíše do Knihy manželství.

Dále manželům vydám oddací list. V sou-
časné době vedeme evidenci i v počítači.
Z pohledu lidí možná vypadá vaše práce jed-
noduše, ale řekněte nám, co všechno jste mu-
sela nastudovat a jaké zkoušky jste musela 
složit, abyste mohla tuto práci vykonávat?

Skládala jsem zkoušky matrikářů. Musím 
se řídit zákony o matrikách, jménu a příjmení a 
zákonem o rodině. Na úseku občanských prů-
kazů pak zákonem o občanských průkazech. Na 
úseku evidence obyvatel příslušným zákonem 
o evidenci obyvatel a rodných číslech.
Dalším vzděláváním jsou jistě pravidelná 
školení během roku?

Ano, i na úseku matrik a evidence obyvatel 
se stále dějí nějaké změny a tak musíme něko-
likrát za rok podstupovat odborná školení.
Co když se do Rájce – Jestřebí přistěhuje 
nový občan?

Kdo se přihlašuje do Rájce-Jestřebí, přijde 
sem vyplnit lístek o přihlášení k trvalému pobytu 
a zároveň zažádá o vydání nového občanského 
průkazu. Občana evidujeme v počítači, na do-
movní kartě a na přihlašovacím lístku.

Každou změnu posíláme na okresní eviden-
ci obyvatel, na náš pověřený úřad do Blanska 
nebo na příslušné úřady do města, odkud se 
k nám občan stěhuje.
Vedu zde kartotéku trvale přihlášených občanů 
města, odhlášených nebo zemřelých občanů.

Jednou za rok se vydává ve zpravodaji 
přehled počtu obyvatel, zpráva z matriky o počtu 
svateb, úmrtí a narození.
Součástí města jsou také části Karolín a 
Holešín.

Vedu také kartotéku Karolína a Holešína. 
Ať už se někdo narodí nebo zemře, je v naší 
kartotéce i v počítači evidován.
Provádíte také statistiku obyvatel?

Ano, statistické údaje odesílám jednou za 
měsíc do Prahy, na Statistický úřad. Obsahuje 

také počet sňatků. Ke každému sňatku se zpra-
covává samostatný výkaz. Stejně tak i k úmrtí.
A zápisy o narození občana?

Zápisy narození se vedou ve městech s ne-
mocnicí. U nás se tyto zápisy nepořizují. Několi-
krát do roka organizuji slavností vítání občánků.
Kolik svateb za rok zde pořádáte?

Loni jsme uspořádali 90 svateb. Pro mne 
to byl rekord.
Kolik svateb z tohoto počtu se uskutečnilo 
na Státním zámku Rájec nad Svitavou?

O svatbu na zámku zažádalo 81 párů.
Jak probíhá příprava na svatby na zámku?

Za prvé musím na místo převézt všechny 
potřebné věci. Prostory slavnostního sálu má-
me zapůjčené Správou zámku pouze na obřad 
a tak musíme všechny věci po obřadech opět 
převézt zpět na úřad.
Kolik svatebních obřadů plánujete na jednu 
sobotu?
Pořádáme svatby pěti až šesti párů. Loni jsme 
měli na jeden den mimořádně devět svateb.
Jak probíhá takový den svateb?

Za doprovodu hudebníků, přednášející, 
oddávajícího a matrikářky proběhne svatební 
obřad. Při obřadu snoubenci podepisují spolu 
se svědky, oddávajícím a matrikářkou protokol 
o uzavření manželství. Na vše musím dohlížet, 
aby byl sňatek právoplatně uzavřený.
Kolik let zde v této funkci pracujete?

Ve funkci matrikářky pracuji od roku 2005.
Práce je to pěkná a zajímavá. Občas hledám 
údaje ve starých knihách a říkám si, že tyto úda-
je psal někdo třeba před sto lety a já je dnes čtu. 
Je to velmi zajímavé. Naše zápisy bude po nás 
zase někdo číst a hledat v matričních knihách.
Aby údaje mohl někdo číst třeba za padesát 
let, musí se používat zvláštní inkoust

Používá se dokumentní inkoust. Je proká-
záno, že zápisy, psané tímto inkoustem vydrží 
mnoho let. Kdežto u tisků z počítače tuto jistotu 
nemáme.
Co byste popřála občanům Rájce-Jestřebí?

Přála bych všem občanům našeho města 
pevné zdraví. Těm, kdo se přihlašují do našeho 
města přeji, aby se jim zde líbilo. Manželům, 
kteří uzavřeli sňatek v Rájci-Jestřebí přeji hodně 
štěstí, lásky a vzájemného porozumění.
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6.7. – 1.8.2008
Vernisáž 6.7.2008  15 h
Státní zámek Rájec n. Sv.  Galerie KRUH

SERGEJ KULINA – OBRAZY A PLASTIKY 
Akademický sochař Sergej Kulina představí 
novou kolekci obrazů a plastik 

S radostí si Vám dovolujeme oznámit, že Kinematograf bratří Čadíků, bude promítat 
v Rájci-Jestřebí. Výtěžek ze všech filmových představení věnuje na Konto BARIÉRY a tedy
na pomoc lidem se zdravotním handicapem. Promítání bude probíhat 1x denně ZDARMA, 
v týdnu 3.7. – 6.7.2008 ve vnějších prostorách (na tréninkovém fotbalovém hřišti,ul. Sportovní). 

Zveme širokou veřejnost k podpoře této činnosti.

3.8. – 14.9.2008 
Vernisáž 3.8.2008  15 h

JARMILA LORENCOVÁ – OBRAZY 
Akademická malířka Jarmila Lorencová před-
staví novou kolekci olejů a akvarelů.  
Souběžně s těmito výstavami probíhá v galerii 
Kruh až do 28.9.2008 výstava Jaroslava Fiše-
rová – Obrazy (… nejen pohádkové)

NABÍDKA IC   ČERVENEC 2008

● Nové mapy – Cyklotrasy a turistika v povodí 
Svratky a Svitavy

● Informace o kulturních akcích v Rájci-Jes-
třebí a okolí

 CO PLÁNUJEME V KULTUŘE

Tel.: 516 432 191

Komenského 620, 679 02 Rájec-Jestřebí

E-mail.:informace@rajecjestrebi.cz

www.rajecjestrebi.cz

Otevírací doba:   Po, Čt   9:00 - 18:00

                            Út, St, Pá            9:00 - 15:00

Informační kancelář města

RÁJEC-JESTŘEBÍ
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MĚSTSKÁ KNIHOVNA INFORMUJE

Z NOVÝCH KNIH
Nabízíme několik novinek z fondu knihovny jako tip na dovolenou:

Z pera českých  
autorů vyšlo:

CHRASTILOVÁ, G.: Agáta a já
MONYOVÁ, S.: Matka v krizi
SOUKUPOVÁ, P.: K moři
HLAVÁČKOVÁ, I.: Lepší pozdě než nikdy
VAŇKOVÁ, L.: Příběh mladšího bratra – životní 

osudy Přemysla Otakara I. před ná-
stupem na trůn

BOUČKOVÁ, T.: Rok kohouta

Ze světové literatury jsme zakoupili:
PASCARLOVÁ, J.: Protože jsem byla princez-

nou – skutečný příběh ženy, která 
14 let bojovala o návrat svých dětí

NOOTEBOOM, C.: Ráj ztracený

Detektivky:
COOPER, N.: Tudy cesta nevede
MONA, D.: Sanctum
FRANCIS, D.: Mrtvý dostih

Něco pro poučení:
ŠMAHEL, F.: Husitské Čechy
PAPAJÍK, D.: Páni z Holštejna

Pohádky pro děti:
FISCHEROVÁ, D.: Pohádky z Větrné Lhoty
LANGREUTEROVÁ, J.: Kapitán Žralok
DRIJVEROVÁ, M.: Příběhy z hradů a zámků

Další novinky najdete na 
http://katalog. rajecjestrebi.cz

Slunečné prázdniny v klidu a pohodlí s knihou 
v ruce přejí knihovnice.

PRÁZDNINOVÁ PŮJČOVNÍ DOBA
Upozorňujeme všechny čtenáře na prázdninovou půjčovní dobu:

 Oddělení pro děti Oddělení pro dospělé
 Po, Čt 13 –15.30 h 16 – 18 h 

Pobočky Holešín a Jestřebí budou o prázdninách uzavřeny.

Snad každý divák televizních pohádek ví, 
odkud pochází věta: „Hlavně, chlapče, nepra-
cuj!“ Snad také řada lidí zná autora scénáře 
pohádky Lotrando a Zubejda – Zdeňka Svěráka. 
Ale málo lidí už ví, že první Lotrando nevzešel 
z pera Svěrákova, ale povídání o hrozném 
arciloupežníkovi stvořil 
ještě před válkou pro 
svou neteř Karel Čapek 
a my ji najdeme v knížce 
Devatero pohádek.

A protože letos sla-
víme Čapkovský rok 
(Karel zemřel v prosinci 
1938), i letošní pasová-
ní prvňáčků na čtenáře 

PASOVÁNÍ PRVŇÁČKŮ

kouzelné Říše pohádek probíhalo ve znamení 
arcilotra Lotranda.
Knihovna 4. června 2008

Oddělení pro děti se proměnilo v klášterní 
školu a loupežnické doupě starého Lotranda
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Starý Lotrando přivádí svého syna do klášterní školy, aby mu zajistil vzdělání.

Děti i Lotrando se zde učí číst, psát a počítat. Lotrandovi se to velmi líbí, je bystrý a sám se 
také rychle učí.

Učitel děti za jejich snahu pasuje na čtenáře Říše pohádek.

SLIBUJEŠ, ŽE BUDEŠ MILOVAT KNÍŽKY A VLÍDNĚ S NIMI ZACHÁZET ???

I Lotrando byl pasován! A dal dětem za odměnu něco dobrého.
Ale jeho starý otec jej volá zpět domů, neboť umírá. Lotrando tedy odchází z kláštera.
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CO SE DĚJE VE ŠKOLÁCH

6. ročník
Dne 29. 5. 2008 se na 

naší škole uskutečnil Den 
zdraví. Pro 6. třídy byl na-
bitý program. Ráno jsme 
se přemístili na školní hřiš-

tě, kde nás uvítali policisté s psovody. Ukázali 
nám různé cviky, nejvíce o poslušnosti. Poté 
jsme se rozdělili do skupin, ve kterých jsme 
strávili zbytek programu. Já a moji spolužáci 
jsme šli do multimediální učebny, kde nám pan 
policista říkal o bezpečnosti na jízdním kole, 

DEN ZDRAVÍ
v automobilu, či na motocyklu. Později jsme 
i navštívili parkoviště za školou, kde jsme se 
dozvěděli něco o vybavení policejního auta. 

Také jsme navštívili třídu 6. A, kde jsme si mohli 
prohlédnout různé neprůstřelné vesty, policejní 
vysílačky, dalekohled a mnoho dalších věcí. 
Na závěr našeho programu jsme se přemístili 
do třídy 8. A, kde nás uvítala paní učitelka, dva 
poslušní psi a také dva nevidomí lidé, pán a 
paní. Ukázali nám, jak se učí rozlišovat různá 
čísla a písmena a také nám ukázali, jak se učí 

„Drahý otče, neměl jsem tušení, jak špatně se vám vede.“ „Je na čase, abys převzal moje ře-
meslo“, praví starý loupežník. „A jaká je vaše ctěná živnost?“ „Přece loupežnictví.“ Mladý Lotrando 
se ulekne. „Loupežnictví…“ Lotrandova hříšná duše se odebrala do pekla.

Noví obyvatelé Říše pohádek

Rodičové, v příštím roce mají druháci do knihovny vstup zdarma.
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chodit s doprovodem jejich poslušných psů. Ta-
dy náš program skončil. Byly to velmi zajímavé 
hodiny, ve kterých jsme se dozvěděli mnoho 
zajímavých věcí.

Veronika Němcová 6. A
7. ročník

7. ročník se dělil na 4 skupiny. 1. skupina uklí-
zela části města Rájec-Jestřebí, evidovala černé 
skládky, zpracovala fotografie a napsala petici
proti znečišťování Rájce. 2. skupina pracovala na 
využití PET lahví, z kterých vyráběla barevného 
hada. 3. skupina vyráběla ruční papír a 4. skupina 
mapovala a fotografovala černé skládky. Na Den zdraví jsem fotili po Rájci-Jestřebí 

věci, které se nám nelíbily a které by se měly 
změnit. Obrázky, které jsme vyfotili, jsme stáhli 
do počítače. Napsali jsme petici a odevzdali 
na obecní úřad. Potom jsme po Rájci sbírali 
odpadky a vyhodili do kontejnerů. Lidé by si měli 
úklidu vážit a neměli by odhazovat odpadky na 
zem, ale třídit je do kontejnerů!

Petra Schiffnederová, 7. C
Den zdraví se mi líbil. Vyráběli jsme hada 

z PET lahví, ty jsme spojili drátem a obalovali 
toaletním papírem. Dále jsme vyráběli ruční 
papír z novin. Noviny jsme rozmixovali s vodou, 
vymačkali vodu a mohli jsme barvit.

Ondřej Kopáč, 7.C
8. ročník

Ve čtvrtek 29. května probíhal na naší škole 
Den zdraví. Byli jsme rozděleni do čtyř skupin.

První hodinu jsme měli vypracovat projekt 
o mentální anorexii a mentální bulimii. Lepili 
jsme články a obrázky na veliký papír. Obrázky 
byly děsivé, protože na nich byly dívky, které 
vypadaly jako kost a kůže.

Druhou hodinu jsme měli besedu s kurá-
torem z Blanska, který nám vyprávěl o trestní 
odpovědnosti mládeže, drogách, o záškoláctví 
a o všem, co se týká nás nezletilých.

Třetí hodinu jsme šli do učebny přírodopisu, 
kde jsme četli Braillovým písmem a povídali si 
o nebezpečí, které může hendikepované lidi 
potkat na ulici. Na závěr jsme se mohli všichni 
projet na invalidním vozíčku.

Čtvrtou hodinu jsme šli do cvičné kuchyně 
a tam jsme byli rozděleni do skupin. Jedna 
skupina dělala sýrovou pomazánku, druhá sku-
pina nachystala ovocnou mísu a třetí skupina 
připravovala zeleninový salát. Všem se to moc 
povedlo a bylo to velice chutné.

Potom jsme my osmáci šli do tělocvičny a 
tam jsme si povídali o AIDS. Také jsme si říkali, 
jaké existují pohlavní choroby jako například 
kapavka, syfilis. U každého stolečku jsme do-
stávali body. Pak bylo vyhlášení, která skupina 
vyhrála a všichni jsme si domů odnesli letáčky 
o AIDS, srdíčko, na kterém bylo napsáno stop 
AIDS, a prezervativ.

Hanka Venclů a Ivanka Roučková z 8. B
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9. ročník
První přednáška pro žáky devátých ročníků 

byla o AIDS, pohlavních nemocech a o jejich 
přenášení. Přednáška o AIDS byla formou hry, 
později byla doplněna skutečným příběhem ze 
života jedné z přednášejících. Chodili jsme po 
stanovištích, na kterých jsme plnili úkoly (např. 
pantomima na přátelské, partnerské vztahy), 
na dalších stanovištích bylo vytváření vlastního 
příběhu člověka nakaženého nemocí AIDS, 
ochrana proti pohlavním nemocem, proti otě-
hotnění (různé druhy antikoncepce, prezervativ, 
pesar atd.), rizika nakažení na různých místech 
jako je WC, koupaliště, pohlavní styk atd.

Dále nás čekala přednáška o první pomoci, 
kde nás záchranáři seznámili s různými situace-
mi – krvácení, zlomeniny, utonutí atd.

Jako první přednášející se nám představil 
zdravotník Honza, byl velice sympatický. Povídal 
nám o zlomeninách, krvácení, jak máme fixovat
zlomeniny a jak si máme s nimi poradit. Druhý 
pán se nám bohužel nepředstavil, ale byl velmi 

příjemný a poučoval nás, jak máme zajistit život-
ní funkce zraněného. Jako další se nám před-
stavila Lenka, která nám vyprávěla, jak máme 
zachránit utonulého. Všechny přednášky byly 
velice zajímavé a také poučné. Odnesli jsme si 
z nich srdíčka, na kterých bylo napsané,,STOP 
AIDS” a také mnoho vědomostí.

Lucie Přibylová, Bára Holánková z 9. B



10

SERVIS

V neděli 18. května jsme v jednu hodinu 
odpoledne vyrazili na dlouho očekávaný a při-
pravovaný studijní zájezd do Paříže a Londýna. 
Těšili jsme se, ale zároveň se trošku báli, protože 
pro mnohé z nás to byla první daleká zahraniční 
cesta. My = 53 žáků ze 6. – 9. ročníku a 3 paní 
učitelky. V autobuse nás přivítala milá slečna 
průvodkyně a dva řidiči autobusu, takže úplně 
dohromady nás bylo 56.

Noční přejezd přes Německo do Francie byl 
v pohodlném autobuse snesitelný, mnozí z nás 
ho strávili v hlubokém spánku. Ráno před šestou 
hodinou jsme se probudili před Paříží, připravili 
se na celodenní pobývání mimo autobus a hu-
rá za památkami hlavního města Francie. Po 
okružní jízdě, kterou jsme absolvovali vylidněnou 
ranní Paříží, následovala celodenní procházka 
korunovaná pohledem na Paříž z ptačí perspek-
tivy třetího patra Eiffelovy věže. Ta nám nabídla 
několik zážitků: výstup 320 schodů do II. patra, 
žaludek zvedající cestu výtahem do III. patra a na 
konec bonbónek, Paříž jako na dlani. Den utekl 
jako voda v Seině, po které jsme pluli vyhlídkovou 
lodí, a uklidněním tak zakončili hektický den. Od-
počinek v hotelu F1 již večer mnozí potřebovali. 

Nebyl dlouhý. Ráno přesně v šest jsme vyráželi 
do Calais, kde jsme se nalodili na trajekt a užívali 
si krásného počasí, které nevítá návštěvníky ost-
rovů pokaždé. Brzy jsme v dálce spatřili proslulé 
křídové útesy města Doveru. Krásné přivítání! 
„Jen aby počasí vydrželo“, přáli si všichni.

První zastávkou bylo městečko Canterbury 
se svou nádhernou katedrálou, úzkými a roman-
tickými uličkami. Toto první „anglické“ sousto 
chutnalo skvěle. Odpoledne jsme už procházeli 

JAK JSME „OCHUTNALI“ PAŘÍŽ A LONDÝN
jinými ulicemi. Nejdříve nás ohromilo centrum 
Londýna. Všechno to, co známe z obrázků a fil-
mů jsme si mohli prohlédnou vlastníma očima 
a zasadit do skutečných kulis. Budovy Parla-
mentu, Svatoštěpánskou věž s velkým zvonem 
Big Benem, sídlo premiéra na Downing Street, 
Trafalgarské náměstí, Národní galerii, tržnici 
Covent Garden i s její úžasnou atmosférou a vy-
stoupením pouličních herců a žonglérů jsme hltali 
tak, až nám z toho málem zaskočilo. Málokdo si 
uměl představit takový ruch, jaký je na ulicích 
v centru Londýna!

Rádi jsme se přesunuli do čtvrti Edmonton, 
kde jsme byli ubytovaní v místních rodinách. 
Cestou z centra jsme pozorovali, jak barevné 
a kosmopolitní město Londýn je. I nám byla dána 
možnost poznat lidi s jinou barvou pleti blíže, jeli-
kož většina z nás byla ubytována v černošských 
rodinách. Následující den začal sdělováním 
zážitků z předešlého večera. Sdělili jsme si, kde 
spíme, co jsme večeřeli, baví-li se s námi naši 
hostitelé, jak nám jde dorozumívání. Většina 
z nás byla spokojena, nakrmena, takže s plnými 
žaludky jsme jeli nakrmit i naše smysly a mozky. 
Sídlo královny ve Windsoru nás nadchlo svou ve-
likostí a dokonalou připraveností nejen na příjezd 
královny, ale i turistů. Zbraně, gobelíny, nádherné 
sály, hrobky anglických králů a královen, to jsou 
atributy sídla, na které se nezapomíná.

Aby toho dne historie nebylo příliš, svezli 
jsme se v úžasných kabinkách Londýnského oka 
– obřího 135 metrů vysokého kola, ze kterého 
vidíte celý Londýn. A nejúžasnější závěr celého 
dne – nezapomenutelné muzeum voskových 
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figurín, Museum Madame Tussaud´s. Blesky
fotoaparátů lítaly na všechny strany, každý se 
fotil se svými oblíbenci ze světa sportu, kultury, 
politiky, filmu nebo hudby. Z Chamber of Horrors
se ozývaly výkřiky hrůzy, mnozí z nás křičeli jak 
na lesy. Bylo proč! Z temnoty vybíhající zločinci 
nevypadali vábně a hlavně byli až neskutečně 
zákeřní. Projížďka historií Londýna byla nejen 
zábavná, ale také poučná. Dokonce stavitel 
katedrály Sv. Pavla na nás mrkal ze svého velitel-
ského stanoviště a pobízel dělníky k práci.

Poslední den našeho pobytu v Londýně jsme 
začali prohlídkou známého mostu Tower Bridge, 
pak jsme zavítali do Toweru. Přivítali nás krkavci, 
neodmyslitelní strážci tohoto hradu. Prohlédli 
jsme si všechno co šlo, nejvíce nás nadchly 
korunovační klenoty. Ty jsme si bohužel vyfo-
tografovat nemohli. I zde jsme obdivovali nejen 
historii, ale i velmi dobře využité výdobytky tech-
niky ve prospěch návštěvníka Toweru. V dlouhé 
frontě, která vedla k vitrínám s korunovačními 
klenoty, jsme se rozhodně nenudili, protože zde 
probíhaly videoprojekce o korunovacích, historii 
hradu atp. Historie na vás tady skutečně doslova 

dýchá. O existenci válečných útrap nejen středo-
věkých, ale i těch novějších jsme měli možnost se 
přesvědčit návštěvou křižníku Belfast, který byl 
nasazen v bojích II. světové války. Kotví téměř 
naproti Toweru a jeho děla míří… ale to je jedno 
kam, protože se z nich už nestřílí a to je dobře. 
My jsme se přesunuli příměstským vlakem do 
čtvrti Greenwiche, kde jsme navštívili námořní 
muzeum, u observatoře se hrdě rozestoupili 
nad nultý poledník a potom už nastoupili na 
autobus, který nás měl dovézt domů. Zážitkem 
byla zpáteční cesta podmořským tunelem. Auto-
bus byl zavřen do obřího vagónu a za necelou 
půlhodinku jsme byli ve Francii. Rychlé, ale málo 
romantické. Zážitků plný ranec. Bude chvíli trvat, 
než se všechno v hlavách usadí, utřídí. Prvotní 
dojmy úžasné, podpořené uzpívaným závěrem 
– refrén písně Champs Elysée, kterou jsme se 
naučili v autobuse, nám nedala pokoje a dopro-
vázela nás až ke škole, kde už nás netrpělivě 
očekávali rodiče a kamarádi.

Neviděli jsme zdaleka všechno, co nabízí 
obě navštívená města. Ale ochutnávka to byla 
slaďoučká!

V. Staňková, M. Šebková a I. Müllerová

Dne 11. června 2008 jsme my, žáci devátých 
tříd ve spolupráci s učiteli, uspořádali Den naru-
by, tzn. že jsme se stali na jeden den učiteli.
Den naruby ve 2. ročníku
Učily jsme tělesnou výchovu ve druhém ročníku, 
byly jsme na hřišti u školy. Nejdříve jsme s dětmi 
oběhly kolečko kolem hřiště, pak proběhla krát-
ká rozcvička. Následovala honička s balónem 
a skok do dálky. Podle jejich úsměvů a rozzá-

DEN NARUBY

řených očí usuzujeme, že hodina se jim moc 
líbila. Dokonce i paní učitelka Nezvalová nás 
pochválila. I nás tato hodina moc bavila.

Klárka Mašiová a Katka Kučerová z 9. B
Učili jsme matematiku. Děti někdy blbly, křičely 
a stěžovaly si, že je to lehký nebo zase že je to 
těžký. U těžších příkladů se spíše hádaly. Učit 
bych asi nechtěl. Myslel jsem, že 2. tř. je klidná, 
ale moc ne. Horáček, Novotný
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Den naruby v 3. A
Tento den jsme si vyzkoušeli pozici učitele češti-
ny. Vyučovali jsme ve třídě 3. A. Žáci byli během 
hodiny velmi aktivní a šikovní, hlásili se, odpo-
vídali na otázky a sledovali práci. Po krátkém 
diktátu jsme zjistili, jak na tom jsou se znalostmi 
základních skladebních dvojic a nakonec  jsme 
si zahráli hru týkající se slovní zásoby. 3. A byla 
fajn a učit je nás velmi bavilo.

Terezka Tesařová, Pájuška Sáňková 9. A.
Den naruby v 1. B
Děti byly aktivní, snažily se, učilo se nám dob-
ře, velice se nám to líbilo, děti byly opravdu 
šikovné.
Den naruby ve 4. A
Bylo to dobré, akorát některé děti byly drzé, vy-
křikovaly. Řekl jsem jim, ať donesou žákovskou 
knížku a zklidnily se.

Karel Landa, 9.A
Den naruby 4. B
Dojmy z dnešního dne máme pozitivní. Se třídou 
4. B se skvěle pracovalo, doufáme, že se i něco 
nového naučili. Velkým přínosem to bylo i pro nás. 
Děkujeme za tuto skvělou příležitost. Žáci byli vel-
mi šikovní, snad jim to dlouho vydrží.Bylo to dobré, 
děti poslouchaly, ale učit bych nechtěl.

Radim Vomela, 9. A
Nejtěžší bylo vejít do třídy, rychle to uběhlo, 
na prvním stupni se mi líbilo, druhý stupeň 
bych nebral.

Ondra Loukota, 9. A
Mě to celkem bavilo, žáci byli ze začátku živější, 
pak už je to bavilo.

Michal Řezníček, 9. C

Dojmy:
Bylo velmi zajímavé i poučné postavit se do role 
učitelů. I když dobromyslní prvnáčci se s námi 
asi nedají srovnat, ale každý věk má svoje. 
Nejtěžší bylo je zabavit.

Dana Nedomová, Ellen Pávková, 
Elena Ondroušková 9. C

Líbilo se mi, jak děti ze 4. třídy s námi spolu-
pracovaly. Hráli jsme florbal a děti to bavilo.
Ukázali nám, co dělají v TV oni a dělali jsme 
s nimi nějaké cviky, co děláme my.

Jan Růžička 9. C
Dne 11. 6. jsem měla možnost učit na prv-
ním stupni. Společně s kamarádkami – Bětkou 
a Hančou jsme si vybraly matematiku v 3. A. 
Mně osobně se tato hodina moc líbila. Třeťáci 
byli šikovní a pozorní. Pro mě to byla dobrá 
zkušenost.

Katka Janíčková 9. C
Ve třídě 1. A jsme učili matematiku. Dětem i nám 
se to moc líbilo. Měli jsme pro ně přichystané 
početní hry, které zpracovávali ve skupinkách. 
Bylo to fajn.

Klára Kopecká, Nikola Hülleová 9. C

MEZINÁRODNÍ DEN DĚTÍ

V pondělí 2. června 2008 žáci druhých a tře-
tích tříd oslavovali svůj svátek. Napřed jsme šli 
do třídy nechat se poučit o programu a bezpeč-
nosti. Potom se vyběhlo na školní hřiště. Pak se 
to zahájilo a pak už se soutěžilo. Deváťáci to 
měli hezky připravené. Bylo tam například ská-
kání v pytlích, hod do koše nebo skákání přes 
švihadlo. A pak jsme se šli najíst do školy. Potom 
jsme šli do tělocvičny. Byla tam opičí dráha, ská-
kání přes kozu. Hodně na to vzpomínám.

Jiří Perout 3. A
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Šli jsme ven na hřiště, tam jsme měli připra-
vené soutěže. Dostávali jsme za ně žetonky. 
Potom jsme se třídou šli do tělocvičny, tam nám 
deváťáci připravili prolézačky, skákání na tram-
políně, potom jsme s rozběhem přeskakovali 
kozu, potom jsme ještě skákali na balonech.

Míša Jelínková 3. A

Pondělí byl pro mne veliký zážitek. Deváťáci 
se k nám zachovali velice dobře. Hráli jsme hry: 
skákání v pytlích, hod míčkem, pantomimu, krou-
žením florbalovými hokejkami a míčkem. U těchto
her se dostávaly žetony a odevzdávaly se. S po-
čtem žetonů dostávaly nádherné ceny. Děkujeme 
deváťákům a paní učitelce Staňkové.

Daniela Pokorná 3. A

Na hřišti bylo krásně a byly krásné soutěže 
a nejlepší soutěž byla skákání v pytli. V tělocvič-
ně byla nejlepší dráha, na dráze jsem museli 
prolézat tunelem a lézt na žebříku a z něho sko-
čit. Na hřišti bylo vedro a dostávali jsme žetony, 
v tělocviku jsme nedostávali žetony.

Jakub Kopáč 3. B
Na hřišti a v tělocvičně byly pěkné soutěže, 

ale na hřišti bylo strašné vedro. A na tom, jak se 
házelo do draka nebo na koš, to prostě nešlo. 
Ale škoda byla ta, že se v tělocvičně už nedostá-
valy žetony. Ale nejlepší byla švédská bedna.

Erik Vondrák 3. B
Byli jsme na hřišti a sbírali žetony. Bylo tam 

hodně soutěží, za které jsme ty žetony dostávali. 
Soutěže byly moc hezké, nejvíc mě bavilo házet 
míčky do divadélka. A ještě se mi líbilo skákání 
v pytlích, ale hezké taky byly skládačky. Pak 
jsme šli do tělocvičny, tam bylo hodně atrakcí. 
A hrozně se mi tam líbilo. Byly tam trampolíny  
a skákali jsme. Ještě než jsme šli do tělocvičny, 
tak jsme se nasvačili. Po tělocvičně bylo vyhlá-
šení. Dalibor a já jsme vyhráli 2. místo.

Darja Vymazalová 3. A
Já jsem skoro celou dobu házel na koš 

s Karlem Landou. A nakonec bylo vyhlášení 
vítěze, vítěz z naší třídy byl Antonio Lippiello.

Saša Pycun 3. A

Ve dnech 18. 5. až 23. 5. 2008 se žáci 
6. – 9. ročníku naší školy spolu s paní učitelkou 
Müllerovou, Staňkovou a Šebkovou zúčastnili 
poznávacího zájezdu do Paříže a Londýna. Ces-
ta byla velmi nevyzpytatelná, dlouhá a chvílemi 
velice únavná, avšak měli jsme na vědomí, že 
určitě sklidíme ovoce tohoto tažení za krásami 
velkoměst. Putovali jsme celých dlouhých 19 ho-
din přes Českou republiku, Německo, až do  
Francie. Do Paříže jsme dorazili  kolem 6. hodiny 
ranní. Následovala prohlídka krásné a velmi ukli-
zené Paříže. Prošli jsme od Vítězného oblouku 
k avenue des Champs-Élysées, dále jsme na-
vštívili Eiffelovu věž, procházeli se po bulváru 
Mont Saint Michel, kolem Sorbony, Louvru 
s obrazem Mony Lisy, Invalidovny, Pantheonu, 
Katedrály Notre Dame a dalších zajímavých 
památek. V Paříži jsme absolvovali i plavbu lodí 

POZNÁVACÍ ZÁJEZD DO LONDÝNA A PAŘÍŽE

po řece Seině, kde jsme měli možnost shléd-
nout Eiffelovku společně se Sochou Svobody, 
kterou Francouzi dostali darem od Američanů. 
Po velmi vyčerpávajícím a duchaplném dni jsme 
jeli zhruba 160 km od Paříže na hotel F1, kde 
jsme strávili noc a odpočinuli si. Druhý den brzy 
ráno jsem ujeli pár kilometrů po francouzské 
pevnině a poté se nalodili na trajekt mířící do 
Anglie přes kanál La Manche. Na trajektu jsme 
měli možnost občerstvení, popřípadě anglické 
snídaně. Hodina a půl plavby utekla jako voda 
a my jsme se najednou ocitli u břehu Anglie, kde 
jsme shlédli doverské křídové útesy. Opět jsme 
jeli autobusem až do městečka Canterbury, 
kde jsme měli možnost projít si malé obchůdky 
a shlédnout krásy Canterburské katedrály. 
Poté jsme už zamířili do Londýna. Ihned jsme 
se vydali na procházku kolem Westminster 
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Abbey k Trafalgar Square, pak jsme zamířili 
na populární náměstí Leicester Square, kde se 
v kině Odeon konají mnohé premiéry slavných 
filmů, měli jsme možnost vidět představení
komiků na Covent Garden, zkrátka na těchto 
příjemných místech jsme strávili poslední úterní 
okamžiky v samém centru Londýna. Ve večer-
ních hodinách jsme se odebrali do svých nových 
„rodin“, kde jsme měli teplou večeři a možnost 
konverzace s pravými Angličany. Další dny ná-
sledovala prohlídka těchto pozoruhodných míst  
v Londýně: London Eye, Tower of  London, 
Tower Bridge, Muzeum voskových figurín
Madame Tussauds, Oxford Street, Big Ben, 
budova Parlamentu, Windsor Castle,   Ná-
rodní galerie, China Town, Westminsterské 
opatství,   křižník z II. světové války, ukotvený 
jako muzeum u Tower Bridge, cesta metrem 

na Greenwich, návštěva Národního námoř-
ního muzea, procházka parkem ke Královské 
greenwichské observatoři a další krásné divy 
Londýna a jeho okolí. Jak památky, tak i život 
v nových rodinách utekl jako voda a než jsme 
se nadáli, byl tu poslední den a s ním i smutné 
loučení, odjezd tunelem a bohužel i dlouhá 
a nelítostná cesta domů. Do České republiky 
jsme dorazili v pátek 23.5.2008 v odpoledních 
hodinách. Počasí nám vyšlo velmi dobré, mnozí 
z nás si našli nové přátele, nové zážitky a po-
znatky, někteří se dokonce chtějí odstěhovat 
z České republiky a studovat na univerzitách, jiní 
jsou rádi, že už dorazili domů k televizi a chipsům, 
ale všichni máme jedno společné, byli jsme tam 
a společně to zvládli. Těšíme se na další podob-
né poznávací zájezdy.
Juračková, Dufková, Skotáková, Kučerová, 9. B

V neděli 27. dubna v Brně se konal postu-
pový Master Class. Tuhle soutěž pořádá každý 
rok paní Toufarová, která umožňuje závodit 
i nejmladším závodnicím, tedy Basic. A pro ty, 
kteří mají už některé ty výhry, velké úspěchy 
v různých soutěžích, je tu kategorie závodníci. 
Z našeho klubu se dostavilo hodně závodnic, 
ale pouze 9 z toho jede na mistrovství do Prahy. 
Byla tam velká konkurence ve všech kategoriích, 
ale hlavně v té největší. Jako první cvičila kate-
gorie 11 – 13 let, po ní kategorie do 7 let, pak 8 
– 10 a nakonec 14 – 16 a k tomu byla připojena 
kategorie nad 17 let. Měli jsme celkem 2 medai-
le. A ostatní se umístily před třetí příčkou, ale je 
to i tak velký úspěch. Nakonec jsme si všichni 
pogratulovaly a jely někteří spokojení někteří 
zklamaní domů.

Míša Pěnčíková, 8. B
Aerobik

V neděli 27. 4. se konal důležitý závod se-
zóny – POSTUPOVÝ Master Class v Brně.  
15 nejlepších závodníků z každé kategorie 
postupuje do Prahy.
Z Rájce postoupilo celkem 9 děvčat:
Kategorie 8 –10 let
Švábová Veronika
Nezvalová Petra
Chlupová Alena

POSTUPOVÉ KOLO NA MISTROVSTVÍ ČESKÉ REPUBLIKY

A jak tato děvčata dopadla v Praze na mis-
trovství České republiky 25. 5. 2008?

Nejlepší byla Veronika Musilová, která obsadila 
7. místo
11. místo obsadila Petra Nezvalová
14. místo vybojovala Alena Chlupová
16. – 40. místo Denisa Pěnčíková
 Veronika Švábová
 Magda Živná
 Nikola Janáková

Autorka článku: Iveta Müllerová z 8. A

Živná Magda (5. místo)
Janáková Nikola (2. místo)

Kategorie 11 –13 let
Pěnčíková Denisa (3. místo)
Musilová Veronika (5. místo)

Kategorie 14 –17 let
Sedláčková Klára (5. místo)
Pěnčíková Michaela
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Miss aerobik
V neděli 1. června jsme jely do Prahy na 

miss aerobik. Vše začínalo prezentací. Následo-
vala volná disciplína (zpěv nebo recitace) a poté 
aerobik. Na volnou disciplínu jsem si připravila 
písničku Chytila jsem na pasece motýlka a moje 
kamarádka si připravila básničku o reklamě. Pro-
běhla volná disciplína a my jsme se šly připravit 
na vystoupení Fanynky, se kterým jsme tam 
vystoupily. Vystoupení se divákům líbilo a nás 
čekala další disciplína – aerobik podle lektorky. 
Oblékly jsme si dresy, rodiče nás načesali a už 
jsme cvičily. Po cvičení jsme se utřely od potu 
a běžely jsme si zatančit s Robertem, nomino-
vaným na slavíka roku. Následovala ukázka 
bojového umění. Odpočinuly jsme si a šly jsme 
se řadit na vyhlášení. Nakonec jsme se umístily 
na krásném šestém místě. Posadily jsme se do 
auta a jely zpátky domů. Ještě jsme se zastavily 
v McDonaldu na zmrzlinu a colu a odjely jsme. 
Tento den se mi líbil.

Petra Nezvalová 4. A

Dne 1. června jsme se zúčastnily já – Nikola 
Janáková, Petra Nezvalová, Veronika Holcová a 
Petra Sedláková Miss aerobik České republiky 
2008 v Praze. Byly jsme vybrány ze semifinále,
ale než jsme tam jely, měly jsme si vybrat něja-
kou volnou disciplínu. Petra měla písničku Chyti-
la jsem na pasece motýla, já jsem měla básničku 
od Jiřího Žáčka Reklama. V naší kategorii sou-
těžilo kromě mě a Petry ještě dalších 28 dívek. 
Nejprve jsme soutěžily ve volné disciplíně, pak 
přišlo na řadu cvičení podle lektorky. Moderoval 
nám známý sportovní moderátor z TV Pavel 
Poulíček. Byly tram 3 kategorie: Minimiss, kadet 
a junior. V přestávce jsme cvičily s holkami z Re-
lax klubu Rájec-Jestřebí pódiovou skladbu, která 
se jmenuje Fanynky. Při závěrečném vyhlášení 
jsme nastoupily v dresech. Čekaly jsme s napě-
tím. Jmenovali je podle abecedy. Ale vybrali jen 
5 soutěžících dívek. My jsme mezi nimi nebyly. 
Ale i tak to byl krásný zážitek, i když to byla dřina 
a nevyšlo nám to.

Janáková Nikola, 4. B

3. května se konala v Moravských Budějo-
vicích soutěž v pódiových skladbách MB TE-
AM. Naše děvčata po dvou druhých místech 
v Poděbradech a Blansku jela změřit své síly 
tentokrát na jižní Moravu. Soutěže se zúčastnil 
silný profesionální tým ze Znojma a představil 
se v několika velmi pěk-
ných skladbách. Přijely 
jsme a za chvíli jsme šly 
na zkoušku. Potom jsme 
bedlivě sledovaly své sou-
peřky. V soutěži jsme měly 
startovní číslo 1. Je to sice 
nevýhodné, ale musíme 
bojovat. Otevíraly jsme 
tedy kategorii 8 –11 let. 
Děvčata zajela skvěle, 
náčiní žádné nespadlo. 
V naší skupině bylo celkem 
12 skladeb. A už nastalo 
vyhlášení, 6. místo, 5. mís-
to, nepopulární 4. místo. 
Zatím jsme neslyšely ná-
zev naší skladby, 3. místo 

ÚSPĚCH V MORAVSKÝCH BUDĚJOVICÍCH

obsadilo Znojmo. Napětí vrcholí. Budeme do 
třetice druzí? A potom to přišlo. Druhé místo 
Znojmo. Děvčata, trenérky i rodinní příslušníci 
propukli v gejzír radosti. S jásotem jsme pře-
vzaly zlatý pohár, diplomy, dort a vítězství jsme 
řádně oslavily. Vítězství si ceníme také proto, že 
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v porotě bylo 7 rozhodčích a z nich několik profe-
sionálních. Cesta domů byla radostná a do Rájce 
jsme dojely s vítěznou písní. A která děvčata se 
o toto vítězství zasloužila? No přece naše klasika 
a kvalita: Eva Juřičková, Veronika Holcová, Petra 
Nezvalová, Eva Müllerová, Denisa Pěnčíková, 
Alena Chlupová, Markéta Stloukalová, Linda 

Horbalová, Magdalena Živná, Veronika Musilová, 
Nikola Janáková a Veronika Švábová.

Je vidět, že naše skladba FANYNKY má 
úspěch. A snad se bude líbit i v Olomouci na 
festivalu sportu pro všechny na konci června.

Mgr. Marie Müllerová, Iveta Müllerová 
trenérky Relax clubu Rájec-Jestřebí

PODĚKOVÁNÍ
Veliké poděkování patří Mysliveckému sdru-

žení Lenčov a všem příznivcům za organizaci 
již 2. ročníku „DNE S MYSLIVCI”, který se konal 
v pátek 30. 5. 2008 pro žáky ZŠ a MŠ Rájec-Jes-
třebí. Přinášíme vám několik dětských ohlasů. 
Těšíme se na další spolupráci.

Mgr. Marie Klimková

opekli jsme si špekáčky. Střelbu vyhrál Jirka Ší-
pek, dostal medaili. Pak jsme se vrátili do ZŠ.

Dominik Navrátil
Akci pro nás připravovalo MS dne 30. 5. na 

den dětí pro 5. ročníky. Šli jsme na přírodovědnou 
vycházku do lesa. Kdo chtěl, mohl si vzít svého 
pejska. Bylo tam pět psů: Kikina, Skip, Rita, Kuba 
a Majla. Pan Šmeral, jeden z myslivců, nám řekl 
jak se pozná kolik je stromu let aniž by se skácel. 

Cestou jsme sbírali rostliny. Pak jsme 
došli ke karolínskému hřišti. Tam jsme 
ukázali natrhané rostliny a něco si 
o nich pověděli. Pak jsme poznávali 
stromy. Stříleli z pušek, šli se podívat 
na kamerunské kozy a na konec si 
každý opekl párek. Takový výlet jsem 
dlouho nezažila. Bylo to super!

Tereza Maňoušková

CYKLO-VODÁCKÝ KURZ

Ve dnech 25.5 – 30. 5. 2008 se naše třída 
9. A zúčastnila cyklo-vodáckého kurzu. Asi po 
150 kilometrové cestě nás pan řidič dovezl v po-
řádku do kempu ve vesnici Majdaléna. Postavili 
jsme stany a kuchyň, ve které jsme sami každý 
den připravovali jídlo.

V pondělí vyjeli kluci na Lužnici a zdolávali 
třinácti kilometrovou Starou řeku. Holky pokořily 
na kolech cestu kolem rybníka Svět.

Další den jela naopak děvčata na lodě a klu-
ci na kola. Ve středu jsme se vypravili do Čes-
kého Krumlova. Zde jsme si prohlédli zámeckou 
zahradu, náměstí a voskové muzeum mučidel.

Za celý týden jme viděli spoustu krásných 
přírodních krajin, vykoupali se, navštívili několik 
míst a užili si spoustu legrace.

Myslím, že skvělé to bylo taky díky krásné-
mu počasí, které nás celý kurz provázelo. Voda 
byla zkrátka super. : DDEN S MYSLIVCI

V pátek 30. 5. jsme šli lesem do Karolína. 
V lese jsem sbírali léčivé rostliny. Potom jsme 
viděli jeden z nejstarších stromů v lese, modřín 
má 128 let. Když jsme byli v Karolíně, tak jsme 
šli na hřiště. Na hřišti pro nás myslivci připravili 
poznávání stromů, střílení ze vzduchovky a 
potom jsme si opekli buřty. Nakonec jsme se 
vrátili ke škole. Moc se mi to líbilo.

Ondřej Sedlák
V pátek 30. 5. se konala akce připravená 

myslivci a ZŠ. Od školy se odcházelo v 8.00 h. 
Cestou jsme se 
zastavili u 128 let 
starého modřínu 
a pak jsme došli 
na karolínské hřiš-
tě. Zde jsme po-
znávali větvičky. 
Pak jsme stříleli 
ze vzduchovky a 

Milan Filouš 9. A
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Každý z nás si jistě 
vzpomene, jak s blíží-
cím se koncem školního 
roku netrpělivě přetáčel 

listy kalendáře a počítal, kolik týdnů ještě zbývá 
do tolik očekávaných prázdnin. Ani dnes tomu 
není jinak. Avšak zatímco většina dítek školou 
povinných s radostí sledovala ubíhající čas, který 
je stále víc přibližoval k oněm dvěma volným 
měsícům, studenti posledního ročníku Gymnázia 
a SOŠ v Rájci-Jestřebí, třídy sexta, toto nadšení 
nesdíleli. Vždyť každý další den je posouval blíž 
k té velké zkoušce, která je oficiálně nazývána
závěrečnou maturitní. Směřovali k ní celou dobu 
svého studia, ale hlavní nápor byl soustředěn do 
posledního šestého roku. A ten se teď chýlil ke 
konci. První část, slohovou práci, měli už všichni 
úspěšně za sebou a tu druhou, neméně důleži-
tou, začali uzavírat v pondělí 26. května 2008.

Poklidná atmosféra rájeckého gymnázia se 
najednou poněkud změnila. Na jedné ze tříd se 
objevil nápis „Maturity – nerušit” a chodbu před ní 
zaplnili více či méně nervózní studenti, kteří zde 
čekali na svou první velkou zkoušku. Často je 
přišli povzbudit kamarádi z nižších ročníků nebo ti 
„šťastnější” spolužáci, kteří už měli vše za sebou. 
Obavy z neúspěchu ale nebyly na místě. Pečlivá 
a dlouhodobá příprava přinesla své ovoce a po 
čtyřech náročných dnech si mohli studenti i jejich 
zkoušející vydechnout.

Ve čtvrtek odpoledne se pak sešli absolventi, 
jejich rodiče a přátelé v malebném prostředí 
rájeckého zámku, aby zde společně převzali 
z rukou třídního učitele maturitní vysvědčení. 

„MATURITY – NERUŠIT”
Rozloučit se s nimi přišlo i vedení školy, maturitní 
komise a představitelé města Rájec-Jestřebí. 
Napětí posledních dní vystřídala slavnostní ná-
lada, uvolnění a snad i trocha očekávání věcí 
příštích. Na tvářích rodičů bylo znát dojetí, radost, 
cvakaly spouště fotoaparátů, absolventi s mírným 
rozechvěním podepisovali a přebírali doklad 
o tom, že se jim podařilo úspěšně zvládnout 
svou první životní zkoušku. Dokázali tak svým 
rodičům, pedagogům a především sami sobě, 
že mají v sobě dost cílevědomosti, samostatnosti 
i odpovědnosti, aby opustili lavice střední školy 
a vydali se do dalšího života.

Po četných gratulacích a blahopřáních se 
všichni rozešli slavit a odpočívat. Zámecké dveře 
se zavřely. Zavřely se také dveře třídy sexta na 
Gymnáziu a SOŠ v Rájci-Jestřebí. Ze studentů, 
kteří se zde houpali na židličkách, zkoušeli se ze 
svého místa strefit do koše, vykláněli se z oken

a bavil i  se, když 
měli dávat pozor, 
se stali absolventi. 
Snad usednou brzy 
do jiných lavic v jiné 
škole, možná je osud 
zavane někam úplně 
jinam. V každém pří-
padě jim přejme, ať 
se jim i nadále daří 
tak, jak se jim vydaři-
la maturitní zkouška. 

A prázdná třída? Tu už v září oživí noví studenti, 
kteří se na svou cestu k maturitě teprve vydají.

Mgr. Zlatuše Prudká

MEDAILOVÁ MÍSTA ZÍSKALI I STUDENTI 
Z GYMNÁZIA V RÁJCI-JESTŘEBÍ

Na přeboru středních škol okresu Blansko 
ve squashi byli úspěšní i studenti z Gymnázia 
a SOŠ Rájec-Jestřebí o. p. s.. Hrálo se v krás-
ném prostředí squashové haly v Blansku a získali 
jsme v kategorii mladších dorostenců: II. místo 
– Radek Flek, III. místo – Ondřej Buček a v ka-
tegorii mladších dívek získala Lada Šperková 
II. místo. Všem účastníkům blahopřeji a děkuji 
za příkladnou reprezentaci naší školy. 

DD, učitel Tv
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AKTUÁLNÍ ZPRÁVY

Dne 7. červ-
na 2008 proběh-
la v zámeckém 
parku v Rájci ak-
ce pro děti „Po-
hádkový park”, 
kterou pořádal 

Dům dětí a mládeže „Oblázek” Blansko.
Kolem deváté hodiny se v parku začaly 

objevovat pohádkové postavy, které pomáhaly 
dětem při plnění úkolů. Odměnou všem účastní-
kům bylo smývatelné tetování a radost z aktivně 
stráveného dopoledne.

Příjemné počasí a bohatý program přilákal 
114 dětí a 86 dospělých.

POHÁDKOVÝ PARK
Pracovníci Domu dětí a mládeže děkují za 

spolupráci paní Janě Kopecké, kastelánce Stát-
ního zámku v Rájci nad Svitavou a ředitelství ZŠ 
a MŠ  v Rájci-Jestřebí.

Kolektiv DDM Blansko

PODĚKOVÁNÍ
Město Rájec-Jestřebí děkuje ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí, celému pedagogickému sboru, 

zejména řediteli školy Mgr. J. Brázdovi a dětem za celoroční práci a za aktivní zapojení 
v programu Rájeckého kulturního léta. Děkuje také Gymnáziu a SOŠ, o. p. s. a řediteli 

školy Ing. S. Laštůvkovi za zprostředkování vystoupení studentů litevské školy v Biržai a 
za uvedení divadelního představení  „Kytice”, které sehráli studenti v kulturním programu 

při otevření nového kulturního sálu na Komenského ulici dne 7. června 2008.
Přejeme vám krásné prázdniny.

ROZPIS STOMATOLOGICKÉ LSPP
ČERVENEC 2008

Služba je sloužena od 8.00 – 12.00 hodin
  5.7. MUDr. Levová Adamov, Smetanovo nám. 327  516 447 606
  6.7. MUDr. Kupková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 457
12.7. MUDr. Paulíčková Černá Hora, Zdrav. středisko 516 437 257
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13.7. MUDr. Kulhánková Křtiny, Zdrav. středisko 516 439 190
19.7. MUDr. Miklíková Blansko, ZŠ Rodkovského 515 157 112
20.7. MUDr. Vrtělová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 455
26.7. MUDr. Pokorná M. Blansko, Gellhornova 9 516 412 422
27.7. MUDr. Stojanov Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 451
 
 5.7. MUDr. Sládek Velké Opatovice, nám. Míru 492 516 477 319
  6.7. MUDr. Srpová Letovice, J. Haška 12 604 760 665
12.7. MUDr. Šumberová Lysice, Komenského 429  516 472 227
13.7. MUDr. Žilka Benešov, 19 516 467 313
19.7. MUDr. Fenyk Letovice, Tyršova 15 516 474 310
20.7. MUDr. Bočková Kunštát, nám. ČSČK 38  516 462 203
26.7. MUDr. Adamová Letovice, Masarykovo náměstí 18 516 474 018
27.7. MUDr. Kraml Boskovice, Vodní 95 (Minerva)  516 494 380

Mimo výše uvedenou je služba zajištěna na Karáskově náměstí č. 11, Brno,
tel. 548 424 248 a to od 19.00 h. – 7.00 h. ve všední dny a nepřetržitě o svátcích.

PODĚKOVÁNÍ
Dne 16. června 2008 se na ulici Komenského 
v Rájci-Jestřebí stala nehoda, při níž se střetly 
tři automobily. Poděkování patří panu Jiřímu 
Vymazalovi a panu Eriku Cerhákovi, kteří oka-
mžitě poskytli zraněným pomoc a postarali se 
o bezpečné odklonění dopravy.

UPOZORNĚNÍ
Upozorňujeme občany, že kontejner, který je 
umístěn v prostorách městského hřbitova, je 
určen pouze k ukládání odpadů ze hřbitova. 
V žádném případě neslouží k ukládání domov-
ních odpadů, ani odpadů ze zahrádek.

Narození:
 19.5. Tomáš Žižka, Ol. Blažka 199
 21.5. Markéta Halúzová, 9. května 78

Blahopřejeme:
 1.7.  Petr Hetto, 9. května 100  74 r.
 2.7.  Oldřich Janík, Komenského 42  75 r.
  Oldřich Klimek, Havlíčkova160  71 r.
 3.7.  Jindřiška Kučerová, Hybešova 164  79 r.
 4.7.  Božena Matoušová, Nová 348  82 r.
 5.7.  Jaromír Dvořáček, Erbenova 399  75 r.
 6.7.  Ludmila Maňoušková, Blanenská 480  80 r.
 8.7.  Marta Mocová, Havlíčkova 678  74 r.
  Milán Jedlička, Komenského 168  74 r.
  Bohdanka Filoušová, Horní 12  70 r.
 11.7. Eliška Klimešová, Horní 135  81 r.
  Emilie Písaříková, Blanenská 482  65 r.
13.7. Ludmila Cihlářová, Školní 444  87 r.
  Roman Musil, Komenského 378  75 r.
  Emilie Maňoušková, Jiráskova 205  80 r.
 14.7. Marie Bušová, Jurkova 77  78 r.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

 15.7. Jindřich Klimeš, Luční 173  83 r.
  Miloš Dobrovolný, V Zahradách 2  72 r.
  Marie Hudcová, V Úzkých 302  71 r.
 16.7. Miroslava Žáčková, Blanenská 470  85 r.
 17.7. Miloslava Hrachovinová,  
  V Humnech 19  81 r.
 19.7. Marie Kopecká, Ol. Blažka 190  84 r.
  Věra Martinková, V Úvoze 551  65 r.
  Jan Matyáš, Školní 445  65 r.
 20.7. Anna Macháčková, 9. května 126  77 r.
  Antonín Hruška, Ol. Blažka 217  79 r.
  Božena Maňoušková, Šafranice 247  65 r.
 24.7. Bedřich Kala, MUDr. Školní 404  65 r.
 26.7. Marie Němcová, Jurkova 56  78 r.
 28.7. Drahomíra Němečková,  
  Na Vyhlídce 517  81 r.
  Eva Klusková, Hybešova 51  74 r.
 29.7. Milada Handlová, Luční 223  83 r.
  Jaroslav Vopršál, Ing. Ol. Blažka 58  87 r.
  Marie Blechová, Fügnerova 309  71 r.
 21.7  Antonín Skoták, Komenského 610  70 r.
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Karolín
 6.7. Ludmila Čapková, č. p. 43  91 r.
Holešín
 21.7. Jaroslav Souček, č. p. 69  75 r.
 24.7. Eliška Hájková, č. p. 29  71 r.

Úmrtí:
 24.5. Marie Vaňková, Nová 324  27.8.1926
 26.5. Gabriela Šamořilová, Lesní 303  13.7.1931
 7.6. Oldřich Plhoň, Havlíčkova 678  14.12.1912
 10.6. Jiří Šváb, Fučíkova 418  1.5.1922

Sňatky:
Státní zámek Rájec nad Svitavou

7.6. Jan Novotný, Blansko – Eva Kinclová,  
Blansko

14.6. David Severa, Černá Hora –  
Lenka Kratochvílová, Rájec-Jestřebí

Kostel Všech svatých Rájec-Jestřebí
14.6. Jiří Mikulášek, Rájec-Jestřebí –  

Ilona Kolínková, Bořitov

V rámci celostátního Sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezska pracuje v býva-
lém okrese Blansko 23 okrskových výbo-
rů, které sdružují jednotlivé sbory dobro-
volných hasičů. Jedním z těchto okrsků 
je i okrsek Rájec, do jehož působnosti 
patří sbory v Bořitově, Doubravici nad 
Svitavou, Holešíně, Jestřebí, Ráječku a v Rájci. 
Dříve do okrsku patřil i sbor v Karolíně, který byl 
bohužel zrušen pro nedostatek členů. 1. června 
se uskutečnila v areálu hasičské zbrojnice v Bo-
řitově okrsková soutež družstev mužů a žen 
v požárním sportu. Soutěž se skládala ze štafety 
4x100 metrů a z požárního útoku, zůčastnilo se 7 
družstev mužů a dvě ženské družstva. Po sečtení 
časů z obu disciplín bylo následující pořadí. Na 
prvním místě v mužích skončilo družstvo z Bo-
řitova A časem 102,35 vteřin, 2. místo obsadilo 
družstvo z Rájce celkovým časem 117,28 vteřin, 
3. místo Doubravice A 122,01 vteřin, 4. místo 
SDH Ráječko 122,44 vteřin, 5. místo SDH Bořitov 
B 132,60, 6. místo SDH Doubravice B 132,72 
a na 7. místě SDH Jestřebí časem 176,10. Něžné 
pohlaví zastupovala dvě družstva a to obě z Ráj-
ce. A pořadí bylo následující. 1. místo obsadilo 

Z ČINNOSTI SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ RÁJEC

družstvo Rájec A časem 150,46 vteřin a druhé 
místo Rájec B časem 157,45 vteřin. Vítězové 
každé kategorie postupují do okresního kola a to 
družstvo mužů z Bořitova a družstvo žen z Ráj-
ce. Soutěž proběhne 19. července na stadionu 
ASK Blansko.

Rudolf Písařík, starosta SH ČMS 
okrsek Rájec

SOUTĚŽ O POHÁR STAROSTY MĚSTA
V sobotu 14. června dopoledne se sjelo na 

tréninkové hřiště v Rájci 14 družstev malých 
hasičů.. SDH Rájec zde pořádalo soutěž pro 
dětské kolektivy „O pohár starosty města Rá-
jec-Jestřebí” Soutěžilo se v disciplinách štafeta 
dvojic a v požárním útoku. Soutěže se zúčastnilo 
6. družstev mladších žáků a 8 družstev starších 
žáků. Po těžkém soutěžení bylo následující 
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pořadí. V kategorii mladších žáků obsadil první 
místo Žernovník, 2. Bořitov, 3. Sloup, 4. Sebra-
nice, 5. Rájec, 6. Ráječko. V kategorii starších 
žáků bylo pořadí následující, první místo obsadil 
Žertovník, 2 Těchov,. 3. Sebranice, 4. Sloup, 
5. Ráječko, 6. Sloup, 7. Rájec, 8. Bukovina. 
Touto cestou děkujeme sponzorům, bez kterých 
bychom tuto akci jen stěží uskutečnili. Poděko-
vání patří městu Rájec-Jestřebí, Pivovaru Černá 

Hora, Reklama Jaroslav Ševčík, Řeznictví a 
uzenářství pan Šutera Olešnice, Steko Blansko, 
Státní zámek Rájec nad Svitavou, zlatnictví 
Havlíkovi, Klempířství Aleš Krejčí, Slovnaft 
– čerpací stanice Rájec-Jestřebí, smíšené zboží 
p. Machanová, potraviny EDEN, AZ nábytek, 
drogerie p. Škrabalová, voda topení plyn p. Slá-
ma, ELTEC ELECTRONIC, a fotbalový klub za 
zapůjčení hřiště.

Hasiči Rájec

SPORTOVNÍ KLUB RÁJEC-JESTŘEBÍ

Oddíl volejbalu sehrál v jarní části krajské soutěže 16 mistrovských zápa-
sů, které se hrály jako dvojzápasy. V této soutěži podzim – jaro to bylo celkem 
36 zápasů. Z toho 27 zápasů odehráli hráči jako vítězné a pouze 9 zápasů odešli 
jako poražení. Celkem se umístil náš oddíl volejbalu na krásném druhém místě, 
když vyhrál 89 setů, prohrál 46 setů a poměr vítězných míčů byl 3105:2704 a tím 

získal 63 bodů a stal se na našem bývalém okrese nejúspěšnějším družstvem. TJ Sokol Letovice 
“B” se umístil na 5. místě, TJ Sokol Olešnice “A” obsadil v této soutěži 6. místo a TJ ČKD Blansko 
se umístilo na 10. místě, když jarní část soutěže již neodehrálo.

Družstvo volejbalu SK Rájec-Jestřebí
Stojící zleva: Marek Máša, Jarek Kakáč, Pavel Heřman, Petr Bochníček, Filip Janíček

Klečící zleva: Dušan Valenta, Zdeněk Svoboda, Filip Janíček
Na fotografii chybí: Alois Maňoušek a Jan Eliáš

Výsledky jarní části SK Rájec-Jestřebí oddílu volejbalu byly tyto:
SK Jestřebí – TJ Sokol Letovice B    1: 3 a 3: 0
TJ Jiskra Hanušovice u Brna – SK Jestřebí   0: 3 a 1: 3
SK Jestřebí – TJ Slovan Ivančice “A”  3: 0 a 3: 1
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SK Jestřebí – Volejbal Vyškov    3: 1 a 1: 3
TJ Útěchov – SK Jestřebí    3: 2 a 3: 1
SK Jestřebí – TJ Sokol Vítovice “A”  3: 1 a 3: 0
TJ Olešnice “A” – SK Jestřebí    1: 3 a 2: 3
SL Jestřebí – TJ Sokol Předklášteří   3: 1 a 3: 0
TJ ČKD Blansko “A” – TJ Jestřebí    x: 3 a x: 3

Vedení SK Rájec-Jestřebí se svými příznivci děkuje všem hráčům, kteří se na vynikajícím 
umístění podíleli a přeje jim do dalších zápasů na podzim hodně úspěchů.

Text a foto: Jan Vozdecký

V sobotu 31. 5. 2008 se sešlo přes 70 býva-
lých a současných hokejistů a funkcionářů, aby 
společně oslavili 100leté výročí založení ledního 
hokeje v Čechách a 70leté výročí založení led-
ního hokeje v Rájci-Jestřebí. Oslava se konala 
symbolicky v hokejovém areálu za sokolovnou 
za slunečného nehokejového počasí. Zúčastnili 
se jí hráči, kteří začínali s hokejem po druhé 
světové válce, jejich následovníci a také ti, kteří 
ještě v současnosti aktivně hrají. Bohužel z těch, 
kteří s hokejem v Rájci v roce 1935 začínali, 
není již nikdo naživu.

Význam akce podtrhli svou účastí také sta-
rosta města Ing. Pavel Perout a místostarosta 

HOKEJI V RÁJCI-JESTŘEBÍ BYLO JIŽ 70 ROKŮ

Antonín Hříbal (také jeden z hráčů), kteří pře-
dali hokejovému klubu ocenění za dlouholetou 
a úspěšnou činnost. Také zástupci Krajského 
svazu LH v Brně Ing. Sklenář a zástupce Okres-
ního svazu LH v Blansku Ivan Vojta (bývalý 
brankář Rájce), ocenili zdařilý nápad s uspo-
řádáním oslav a také záslužnou a mimořádně 
úspěšnou činnost stovek hráčů a desítek funk-
cionářů za celé sedmdesátileté období činnosti 
hokejového klubu.

V průběhu oslav byla předána vyznamenání 
ČSTV Praha dlouholetým hráčům a funkcio-
nářům Milanovi Jedličkovi, Pavlovi Jedličkovi 
a Josefovi Pešovi.
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Ocenění obdržel za dlouholetou činnost 
také předseda klubu Rudolf Kuběna. Posledním 
oceněným byl bývalý hokejista 1. ligy Zetoru 
Brno, který hokejově vyrostl v Rájci a to Jirka 
Broušek, který od roku 1984 žije trvale v Němec-
ku, kde také hrával za Augsburk a Schweningen 
1. a 2. ligu.

Účastníci oslav měli možnost si prohlédnout 
výstavku fotografií a trofejí ve vestibulu šaten
a také obdrželi Pamětní list a publikaci o historii 
rájeckého hokeje od založení v roce 1935 až po 
dnešní dny.

Nejvzdálenějším účastníkem oslav byl býva-
lý vynikající brankář Milan Polák, který přijel až 
z Opavy a dále hráči z Brna, kteří v úspěšném 
období pomáhali formovat rájecký hokej.

Oslavy včetně vytištění publikace a pamět-
ního listu bylo možno realizovat jenom díky 
pochopení a finanční pomoci sponzorů, kterým
chceme touto cestou srdečně poděkovat.

Byli to: Městský úřad Rájec-Jestřebí, MKZ 
a Keramika Rájec-Jestřebí, Restaurace a Penzi-
on Kopeček, ČKD Turbo technics Rájec-Jestřebí, 
Sklenářství Žabka, Pivovar Černá Hora, Jarůšek 
Horní Lhota, STK Konečný Blansko, Cedeon 
Ing. Jedlička Milan, Ing. Sedlář Lubor Brno, Gra-
fox Service Jelínek Josef Rájec-Jestřebí.

Dle ohlasů jednotlivých účastníků oslav se 
setkání a oslavy výročí ledního hokeje v Rájci-
-Jestřebí vydařily a účastníci odcházeli spo-
kojeni.

Hokejový klub Rájec-Jestřebí

HUMANITÁRNÍ PROJEKT BRÝLE PRO AFRIKU
Město Rájec-Jestřebí se zapojilo do humanitárního projektu „Brýle pro Afriku”. Brýle jste 

mohli odevzdávat do 6. června 2008 v Informačním centru města Rájec-Jestřebí.  
Odtud bylo 9. 6. odesláno na 170 kusů brýlí. Děkujeme za pomoc.

V polovině května se dočkal tak zvaný „Zele-
ný kříž” opět opravy a postavení na své původní 
místo při cestě do Holešína. O opravu kříže a je-
ho instalaci na místo se postarali muži z rájecké 
farnosti. Oprava byla velmi pracná, poněvadž 
se jedná o litinu, která jde jen obtížně svařovat. 
Zlomená místa byla tedy opatřena železnými 
pláty a sešroubována. Kříž je majetkem města 
a nese na podstavci nápis:

OBEC REJC

1869

ZELENÝ KŘÍŽ NAD HRADISKEM
Do kamene, tvořícího podstavec, je vytesáno 

jméno Jablonka. Antonín Jablonka byl obchodní-
kem v Rájci, později prvním poštmistrem. Zřejmě 
to byl on, kdo se zasloužil o postavení tohoto kříže. 
Poněkud záhadný je rok zbudování. Byly to tři roky 
po nešťastné bitvě u Hradce Králové. Zdecimova-
ná rakouská armáda ustupovala jednak směrem 
na Olomouc, jednak po císařské silnici (dnešní sil-
nice Brno-Svitavy) k Brnu. Do Rájce se ustupující 
vojáci dostávali zejména jednak od Doubravice, 
kde na místní faře zřídili lazaret pro nemocné 
cholerou. Tak se nakažlivá nemoc dostala do na-

šeho kraje. Pamětníci 
vyprávěli, že právě 
v místech Zeleného 
kříže byli někteří ze-
mřelí pohřbeni. Zápis 
uložený v podstavci 
byl zničen, na místě 
se pak našel krejcar 
zřejmě jako součást 
uložených předmětů 
na paměť, jak se tomu 
stává u podobných 
památek.
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Za krásného letního počasí se uskutečnil 
dětský den v Holešíně. V 16 hodin začala sou-
těž v lovení pstruhů v požární nádrži. Tuto akci 
sponzorovala Dřevovýroba Vladík z Doubravice 
a  bylo přítomno 68 dětí a dospělých. Následo-
vala ukázka požární techniky, kde si děti mohly 
za dozoru hasičů zastříkat. Dětský den dále 
pokračoval ve sportovním areálu. Na programu 

dětského odpoledne byly hry, střelba a různé sou-
těže. Za velké účasti dětí a dospělých pokračoval 
dětský den do večerních hodin. Odměnou pro 
soutěžící byly různé mražené dobroty a limoná-
dy. Tuto zdařilou akci zajistil sbor dobrovolných 
hasičů v Holešíně ve spolupráci s rodiči, kteří 
pomohli při průběhu soutěží. 

DĚTSKÝ DEN V HOLEŠÍNĚ

HASIČI V HOLEŠÍNĚ SLAVILI

Sbor dobrovolných hasičů v Holešíně uspo-
řádal v květnu třetí „Casnunk”, který zároveň 
spojil s připomenutím 65. výročí svého založení. 
Při této příležitosti byl předán upomínkový dar 
Janu Hájkovi, zasloužilému členu, za jeho dlou-
holetou činnost.

Za krásného květnového počasí hrála k tanci 
i k poslechu skupina Pohoda, která svým nema-
lým dílem přispěla k tomu, že všichni zúčastnění 
se příjemně bavili. Posezení pod slunečníky 
zpříjemnilo občerstvení teplou klobásou z udírny 
a studeným dobrým pivem. Navodilo tu správnou 
atmosféru pro udržení místní lidové veselice, 
kterou se rozhodli holešínští hasiči v dnešním 
uspěchaném světě udržet do budoucnosti. 

Za zdařilou akci patří organizátorům a také 
těm, kteří na tuto akci přišli poděkování. 

Stanislav Sehnal, Holešín

Z KAROLÍNA

VII. ročník turnaje v malé kopané

    Sobota 19. 7. 2008

                      Hřiště KANAP Karolín

                           Účast mužstev:

  KANAP Karolín, BC Červánky Rájec, DKS Kopeček Rájec, HSK Holešín,

FPO Blansko, Žízeň Petrovice, FOFO Štěpánek Blansko, FC Hokejky Blansko

Program: 8.00 rozlosování (dvě skupiny po čtyřech)

8.30 – 15.00 utkání ve skupinách

15.30 – 16.30 semifinále (1A – 2B, 1B – 2A)

16.45 – 17.15 utkání o 3. místo

17.30 finále

Pravidla: Turnaj bude probíhat dle pravidel malé kopané. Hrací doba 2 x 15 minut.

Startovné: 400,- Kč při rozlosování

Po celou dobu turnaje je zajištěno občerstvení.

KANAP Karolín pořádá

     26. 7. 2008

  za účasti mužstev malé kopané

KANAP Karolín, HSK Holešín,

1. FC Žďár 99, Žízeň Petrovice

Program: 10.00   rozlosování

10.30 1. utkání

 Turnaj bude probíhat dle pravidel

malé kopané. Hrací doba 2 x 20 min.

 Startovné: 400,- Kč při rozlosování

Po celou dobu turnaje je zajištěno

                občerstvení.
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CO SE UDÁLO
KOLOBĚŽKOVÉ ZÁVODY

V sobotu 17. května 2008 se konaly v ul. 
Horní (za kostelem) koloběžkové závody. Na 
maximum nafouknuté pláště, špičkové závod-
ní rámy, nebo na koleně svařené konstrukce 
koloběžek, výkony na hranici možností i jízda 
na pohodu a pro radost. Taková byla podoba  
letošních koloběžkových závodů. Letos  byly 
pro děti připraveny dvě závodní dráhy s roz-
dílnou délkou. Děti závodily ve dvojicích a tro-
jicích tak, abychom dodrželi jednotlivé věkové 
kategorie. Za jízdu bez nehody  dostal každý 
závodník medaili, občerstvení a malý dárek.

 Po projetí posledního závodníka cílem 
se děti seřadily opět na start a kdo chtěl, 
projel si dráhu ještě jednou. Tentokrát každý 
sám. Do cíle byl totiž Policií České republiky 
nainstalován radar na měření rychlosti, který 
zaznamenával maximální dosaženou rychlost 
každého závodníka. Nejrychlejší odrážedla se 
pohybovala po závodišti rychlostí až 11 km za 

hodinu. Nejrychlejší kolo Ondřej Rosolowski, 
jeho naměřená max. rychlost byla 27 km/hod. 

 Počasí nám přálo. Nebylo poražených, jen 
vítězů a tak si každý odnesl pochvalu za úspěš-
né zdolání trasy bez úrazu. A co víc si  můžeme 
přát. Již nyní se těšíme na příští závody.

Občanské sdružení „Za rozvoj města”

Závodníci se řadí na start
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Občerstvení po závodech
 Nejrychlejší závodník Ondřej Rosolowski a npor. Marek Švec

Stalo se již tradicí, že v jarních měsících 
pořádá Svaz zdravotně postižených týdenní 
rekondiční pobyt v Luhačovicích. Tentokrát byl 
termín pobytu v lázních od 3. května. Zájemců 
bylo čtyřicet devět, nejen z Rájce, ale i z Doub-
ravice, Ráječka a z  Blanska. 

Lázně Luhačovice mají v dnešní době víc 
než 6000 obyvatel. Město se nachází na rozhra-
ní Valašska a Slovácka. Celá lokalita se nazývá 
Luhačovické Zálesí a patří do chráněné oblasti 
Bílých Karpat. 

V r. 1902 založil pokrokový lékař Fr. Veselý 
Akciovou společnost Lázní Luhačovických. Archi-
tekt Dušan Jurkovič navrhl několik objektů, které 
tvoří charakteristický ráz prostředí. Největším 
bohatstvím jsou minerální prameny. Ve zdejších 
lázních se léčí onemocnění dýchacího ústrojí, trá-
vícího ústrojí, pohybového aparátu a diabetes. 

OZDRAVNÝ POBYT V LUHAČOVICÍCH
Nejznámější luhačovický pramen, který byl 

používán od nepaměti, vyvěrá za kolonádou na 
úpatí Velké Kamenné v hloubce osmi metrů.. 
První úprava pramene proběhla v druhé po-
lovině 17. stol. V té době začal hrabě Vincent 
Serenyi budovat lázně. Nad pramenem byl 
vybudován pavilon. Pavilon zdobil nápis „Ne-
mocnému k útěše, zdravému k potěše.” 

Na  území 
Luhačovic vy-
věrá nejen Vin-
centka, která ne-
se jméno svého 
budovatele, ale 
léčebných pra-
menů je celkem 
sedmnáct. 

Známé jsou: 
Aloiska, vhodná k léčení zažívacího traktu, 
Ottovka, prameny Dr. Šťastného a Sv. Josefa. 
Tyto prameny jsou využívány k pitným kůrám, 
ostatní k minerálním koupelím. 

I nám bylo umožněno využít procedur, které 
nabízejí tyto lázně. Škoda jen, že jich bylo tak 
málo. O to víc se budeme těšit na příští jaro, 
abychom si léčbu mohli zopakovat. 

Na závěr se sluší poděkovat Mgr. Mirce 
Vašíčkové a Marii Hajdamachové za přípravu 
a organizaci celého pobytu. 

Děkujeme. Spokojení účastníci zájezdu. Jurkovičova vila v Luhačovicích
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Od 10. do 17. 5. 2008 jsem se zúčastnil 
ozdraveného pobytu místní organizace Svazu 
tělesně postižených z Rájce-Jestřebí v Luha-
čovicích. Za krásného slunečného počasí jsme 
odjížděli autobusem se zastávkami v Doubra-
vici, Ráječku a Blansku, kde nastupovali další 
účastníci. Po příjemné jíz-
dě autobusem jsme dorazi-
li do Luhačovic. Ubytování 
a stravování bylo zajiště-
no v hotelu Vltava. Část 
účastníků byla ubytována 
v ubytovně Křiváň, patřící 
ke jmenovaného hotelu. 
Po dobrém obědě jsme 
navštívili celodenní jarmark na ulici Nábřeží. 
Odpoledne v 15 hodin jsme na otevřeném pódiu 

VZPOMÍNKA NA LUHAČOVICE
Společenského domu shlédli Rudolfinské tance
a večer pak byla beseda u cimbálu. Každý si 
mohl vybrat kulturní akce dle svého zájmu. 
Druhý den jsme shlédli svěcení pramenů a od-
poledne a večer pak koncerty. V dalších dnech 
pro nás začal normální lázeňsky život včetně 

procedur, vycházek a večer-
ních zábav. S krásně proži-
tým týdnem jsme všichni byli 
náramně spokojeni. Za celý 
pobyt děkujeme hlavní orga-
nizátorce paní Mgr. Vašíčko-
vé a zejména paní Mgr. Janě 
Schuchové, která nás pohoto-
vě informovala o všech záleži-

tostech spojených s naším pobytem. 
Jaromír Fojt

V sobotu 31.května 2008 se zámecké nádvoří zaplnilo 
návštěvníky ohlášené výstavy obrazů a výtvarných návrhů 
paní Jaroslavy Fišerové. Jako součást vernisáže výstavy byla 
uvedena pohádka „O Palečkovi.”

JARNÍ VÝLETY KLUBU SENIORŮ

Pěkné počasí nás opět vylákalo na výlety do 
blízkého okolí. 23. 4. 2008 jsme jeli motorákem ze 
Skalice do Jevíčka. 

3. 6. 2008 jsme opět vláčkem motoráčkem vyjeli 
do Velkých Opatovic. Sem nás přilákala prohlídka 
Moravského Kartografického centra. Zde je vysta-
vena unikátní dřevěná plastická mapa historických 
zemí Moravy a části Slezska. 
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KULTURNÍ MARATON v našem městě od-
startovala v pátek 6. června v prostorách kostela 
Všech svatých v Rájci-Jestřebí legendární fol-
ková skupina Spirituál kvintet. Jedná se o první 
folkovou skupinu v česku, která byla založena 
v roce 1960. Stála na pódiích spolu s prezidenty 

BĚŽELI JSME MARATON

Václavem Havlem a G. Bushem. Hrála pro pre-
zidenta Clintona a první dámy mnoha států, ale 
především hraje více než 45 let pro posluchače 
doma i v zahraničí. Vstupenky byly vyprodány 
již měsíc před termínem koncertu, stejně jako 
v jiných městech.

Záměry a vize se pomalu, ale jistě  
uskutečňují

V sobotu 7. června přivítal starosta Ing. Pa-
vel Perout první návštěvníky nového kulturního 
sálu na Komenského ulici. Přestavba starých 
skladových prostor bývalého nákupního stře-
diska nebyla jednoduchá. Počítalo se s každým 
centimetrem. Dobře sehraná parta lidí, vedená 
starostou Ing. Pavlem Peroutem pod stavebním 
dozorem Ing. Cyrila Šamonila usilovně praco-
vala od loňského roku na vytvoření důstojného 
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kulturního stánku, jímž otevíráme prostor pro 
divadelní představení, kino, menší hudební 
koncerty, dětské přehlídky, pořady pro seniory, 
apod.  Bezbariérový vstup do sálu umožňuje 
handicapovaným spoluobčanům účast na ja-
kémkoliv představení.

První občané sem vstoupili po přestřižení 
pásky a v sále vyslechli vystoupení žáků Základ-

ní umělecké školy pod vedením paní učitelky 
Sychrové a paní učitelky Březinové. Následující 
vstup patřil studentům Gymnázia a SOŠ Rájec-
-Jestřebí, kteří nastudovali (v režii studentky 
Terezy Dostálové) divadelní představení K.J.Er-
bena „KYTICE” (napsal J. Suchý) – Vodník, 
Polednice, Svatební košile a Zlatý kolovrat. 

Poté byli všichni přítomní pozváni k ma-
lému občerstvení. 
Koláče na uvíta-
nou napekla paní  
Janíková.

Poděkování patří 
firmám:
Letostav,  
Jezat, Vrba.

S laskavým přispěním sponzorů: Pivovaru 
Černá Hora, MKZ, TATSUNO Benč, firmy AMI-
CA, Sklenářství Žabka, TURBO –TECHNICS 
ČKD, Modré pyramidy, stavební spořitelny, a. 
s., firmy SITA, ZERA Rájec-Jestřebí, Lékárny
Rájec-Jestřebí a za vydatné pomoci dobrovol-
níků z řad občanů, mohla být i letos připravena 
slavnost jak má být. V 11 hodin svolal všechny 
přítomné do hlediště v areálu zámeckého parku 
David Ruml se skupinou Gnomus. Styl hudby 
bychom mohli zařadit do doby Středověku a to-
mu odpovídalo i oblečení muzikantů. Zkrátka 
právem vzbudili mimořádný zájem. Tato hudba 
tvořila také předěl mezi programem pro děti, 
– v němž vévodil Michal z Kouzelné školky 
(Michal Nesvadba, bez něhož by se neobešel 
žádný ročník rájecké slavnosti), spolu se sku-
pinou Kamarádi, která má každý rok pro děti 
připravenou novou pohádku – a programem 
pro dospělé. Ten zahájila známá a populární 

skupina Rangers, v níž hraje i rájecký občan 
Karel Macálka. Představila se nám také Petra 
Černocká s kapelou.

Ale abychom nezapomněli na vystoupení dětí. 
Stejně jako každý rok, i letos se publiku představily 
děti ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí v pásmu písniček 
a tanečků pod vedením paní učitelky Mazánkové 
a paní učitelky Ďurďákové. Dalšími účinkujícími 
byly Fanynky – arerobic děvčat, pod vedením paní 
učitelky Müllerové, vystoupil také Večerníček – ae-
robic nejmenších dětí pod vedením paní učitelky 
Hruškové a nakonec Taneční horečka – aerobic 
děvčat pod vedením paní Vašíčkové.

Na začátku června navštívila naše město 
delegace z Litvy. Jedná se o partnerskou školu 
Gymnázia a SOŠ Rájec-Jestřebí. Studenti litev-
ské školy z města Biržai připravili pro rájeckou 
veřejnost ukázky národních litevských tanců 
a zazpívali litevskou lidovou píseň.Vystoupili 
v národních krojích.

Nedělní ráno patřilo Letní slavnosti

Komik a bavič známý 
nejen z televizní obrazovky, 
ale i ze série audio nahrá-
vek „Policejní akademie” 
s novým pořadem „IZERSKÁ PADESÁTKA 
ANEB NOVÝ MARATON ZÁBAVY” se před-
vedl v komických převlecích.

Přivítali jsme Zdeňka Izera



30

Že by dvojníci?
Izer – Musil

CO SE UDÁLO

Petra Černocká s kapelou

Následovalo poslední vystoupení celého 
dne – David Spilka a „JAMES D. S.” Po koncertu 
jsme požádali Davida o krátký rozhovor.

David Spilka, zpěvák, který úspěšně prošel 
skrz tvrdé verdikty výběrové komise celo-
státní soutěže SUPERSTAR
R: Davide, kdy jste začínal hrát a zpívat?
D: Asi v pěti letech jsem začal zpívat ří-

kankové písničky a rodiče byli nadšeni 
z toho, že nezpívám falešně.

R: Pocházíte z hudební rodiny?
D: Můj táta zpívá se skupinou „Calibos” 

(Olomouc), založené v roce 1986, ale 
oba jsme zdědili talent po dědovi. Byl 
to artista, zpěvák, hrál dobře na har-
moniku moravské písně. Vystupoval na 
svatbách a plesech.

R: Mohl byste krátce popsat svůj umělecký 
růst?

D: V Olomouci jsem na Základní umělec-
ké škole studoval hru na klavír, učil jsem se 
noty a měl jsem jít dál na konzervatoř, ale to 
jsem odmítl.

R: Proč?
D: Cítil jsem muziku vždy trochu jinak a měl 

jsem s tím problémy. Lidem kolem mě se 
moc nelíbilo jak zpívám. Nechápali mě, i když 
jsem do toho dával spoustu citu. Ve čtrnácti 
letech jsem založil první kapelu, ale kolegům 
se nelíbil můj styl zpěvu a tak se kapela brzy 
rozpadla. Věděl jsem, že na konzervatoři 
bych to také neměl jednoduché.

R: Založil jste novou kapelu?
D: Ano. V šestnácti letech jsem kontaktoval 

bubeníka z kapely „Calibos”, s nímž jsem se 
znal od sedmi let. Učil mě rytmiku. Založili 
jsme spolu druhou kapelu s názvem „Pro-
gresivní muzika”. Třetí kapelu „JAMES” jsem 
založil rok před mým vstupem do soutěže 
SUPERSTAR – tato kapela dnes nese název 
„JAMES D. S.”. Po soutěži jsme na vlastní 
náklady vydali CD a dnes jsme zde, v Rájci-

-Jestřebí.
R: Davide, můžete nám říci 

své poznatky ze soutěže 
Superstar?

D: V každém případě jsem 
rád, že jsem tím prošel. 
Dobré na tom je, že zís-
káte popularitu, někdo si 
vás všimne. Ale k další-
mu úspěchu potřebuje-
te dělat dobrou muziku. 
Také záleží na kvalitě 
managmentu. Jinak se 

neudržíte. Nikdy nemůžete odhadnout, jaká 
bude reakce. Ten čas byl pro mne hodně 
únavný. Musel jsem nastudovat dvě písně 
týdně. K tomu fotografování, natáčení, navíc  
scény v seriálu „Ulice”, atd. Ale jak jsem říkal, 
jsem rád, že jsem se zúčastnil, i když na prv-
ním místě nakonec stanul někdo jiný.

R: Co plánujete dál?
D: V září odlétáme do Afriky, kde budeme točit 

nový klip a v té době budeme dokončovat 
nové CD.

 V listopadu a v prosinci plánujeme turné: 
Berlín, Hamburg, Česká republika. Třeba se 
ještě někde uvidíme.
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V prostranství parku vystoupili a k dobré ná-
ladě hráli: Rájecká dechová hudba a cimbálová 
muzika Ječmínek.

Děti potěšil Pohádkový vláček a Dětský svět, 
plný atrakcí a soutěží.

Nápoje zabezpečil Pivovar Černá Hora a po 
celý den bylo zajištěno dostatek občerstvení.

Věříme, že se vám na slavnosti líbilo a my 
už nyní připravujeme první plány následující 
slavnosti, které vypuknou v roce 2009.

Marie Horáčková

ABSOLVENTSKÝ KONCERT

V neděli 25. května 2008 se konal v kostele 
Všech svatých v Rájci absolventský koncert 
ZUŠ. První cyklus hry na klavír pod vedením 
paní učitelky Hany Sychrové ukončily Kateři-
na Baráková, Hana Musilová, Iveta Müllerová 
a Zdenka Peroutová.

Na koncertě se mimo čtyř absolventek před-
stavili především starší žáci. Zazněly zde kos-
telní varhany, klavír, zobcová a příčná flétna,
akordeon, housle, kytara a kontrabas. Hrály se 
skladby minulých, ale také současných autorů. 
Předvedli jsme zde výsledek práce nás a našich 
učitelů. Každý se snažil, aby svoji skladbu zahrál 
co nejlépe. To se také povedlo a všichni, kteří se 
na koncert přišli podívat viděli, jak se žáci zase 
za rok zlepšili. Velký dík patří všem účinkujícím 
a také obecenstvu, které nás přišlo podpořit, ale 
ten největší dík patří hlavně našim učitelům, za 
to, že nás na koncert dobře připravili.

Hana Musilová, žákyně ZUŠ

CONCENTUS MORAVIAE  
V RÁJCI-JESTŘEBÍ

V pondělí, hned po Letní slavnosti, jsem si 
vybrala na festivalový koncert v zámku cestu 
přes park, spodní branou. Třikrát jsem si protí-
rala oči! Kdybych se neúčastnila naší Letní slav-
nosti, nevěřila bych. Jakoby se mi slavnost den 
předtím zdála – všechno bylo čisté, upravené, 
nikde ani stopy po nepořádku, který slavnost po 
sobě zanechává. Snad i tu trávu pracovní četa 
města učesala! Jakoby někdo mávnul kouzel-
ným proutkem.

Na festivalové koncerty se prodávají vstu-
penky i v Brně a každoročně mě překvapí zcela 
noví lidé, které koncerty v našem rájeckém 
komorním prostředí přilákají. Přijedou dřív, aby 
„nasákli“ atmosféru, dění a byli tak déle přítomni 
kouzlu hudebního večera. Pan Václav Luks, 
mladý ambiciózní interpret, který má hudební 
budoucnost před sebou, mi při rozhovoru (dne 
9.6.) řekl, že si nadšeně prohlédnul zámecké pro-
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středí. Zpěv ptáků v parku a zapadající slunce, 
které nyní, v červnu, prozářilo kulatý slavnostní 
sál a vytvořilo inspirativní atmosféru při hře na 
kladívkový klavír. 
I my jsme naslou-
chali okouzleni jeho 
hrou. Druhý koncert 
(dne 17.6.), měl 
jinou dramaturgii. 
Dva umělci – Zbig-
niew Pilch z Pol-
ska a Sirkka-Lisa 
Kaakinen z Finska 
výrazně prezento-
vali nám neznámé 
skladby polských 
skladatelů na housle, violu a violu d´amore a 
zcela určitě uspokojili náš zvědavý posluchač-
ský zájem.

Překvapili mne mladí členové SDH, kteří 
musí být na koncertu přítomni z důvodu bez-
pečnosti. Prý chodívají v civilu, ale tentokrát 
měli krásné uniformy. Každá uniforma zdobí 
muže, je to úplně něco jiného než rifle, ty jsou jen
praktické a do společnosti se nehodí. Ale kromě 
tohoto pohledu jsem sledovala něco jiného. 
Tito mladí muži s velkým zaujetím naslouchali 
hudbě. Sdělili mi, že se na koncert vždy těší a 
tato hudba je zajímá.

Myslím, že je v Rájci-Jestřebí hodně lidí, 
kteří si pod pojmem „koncert” představují, že by 
slyšeli něco nad jejich schopnosti a název akce 
„koncert” je pro ně přímo odstrašující, mnohdy 
na něj nejdou pouze ze zásady.

Samozřejmě „diskotéka” to není, ale stačí se 
„vysvátkovat”, naladit uši a ostatní se dostaví bez 
vlastního přičinění, zcela samo. Pozastavení se 
při této hudbě, zvláště v prostředí, kde na nás 
dýchne podstata života minulých století, mnohdy 
obrátí naši mysl zcela jinam. Zjistíme, že za-

brzdit rychlost živo-
ta a dostat do svého 
životního stylu řád 
je nutné. Jinak nás 
život zotročí sám. 
A to není radostné 
zjištění. Radostnější 
pro občany našeho 
města by mohlo být 
otevření nového, 
malého, kulturního 
sálu.

Při svých ná-
vštěvách kulturních zařízení v jiných městech 
žasnu nad zázemím pracovníků kultury. Tak 
tohle je samozřejmě neuskutečnitelné v našem 
malém městě, i zbytečné. Ale vždy slyším, kolik 
problémů a peněz stojí velké sály s  přísálím, 
jejich údržba a samozřejmě využití. Nemluvě o 
tom, že po mnohém využití jsou nepoužitelné 
na delší dobu. Takže buďme rádi, že máme náš 
malý, víceúčelový sál a vedle velikou prodejnu, 
po které toužilo mnoho našich občanů. Věřím, 
že se malý sál zaběhne a pro malé programy 
budou i patřiční zájemci.

Kdo se těší na velké programy s velkou 
návštěvností, ten si musí ještě nějakou chvíli 
počkat.

Emílie Křenková

kterou také letos uspořádalo město Rájec-
-Jestřebí ve spolupráci s Gymnáziem a SOŠ 
Rájec-Jestřebí, o. p. s.
Veronika Nečasová (15 let) 

získala 1. místo v oboru próza

OHLASY k literární soutěži mladých, začínajících autorů „Píši, tedy jsem”, 

Přinášíme vám nejen její práci, ale také její 
pohled a pocity ze soutěže. Za podobné reakce 
a zpětný pohled jsou pořadatelé vždy velmi 
vděčni. Tak i nás slova Veroniky zahřála a potě-
šila. Vidíme, že naše námaha není marná.
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O pocitech hrdé autorky   (uveřejněno 12. 5. v blogu na www.ononta.ic.cz)

Snad každý z nás si přál někdy 
v něčem uspět. Alespoň jednou 
nebýt ten nejposlednější člo-

víček. Pro lidi je přece ctižádost přirozená. 
A mně se dnes povedlo splnit si svůj sen. 
Vyhrála jsem soutěž.

Všechno to začalo toho dne, kdy taťka držel 
v ruce rájecký zpravodaj a všiml si malého nená-
padného titulku, který hlásal, že se koná literární 
soutěž s názvem „Píši, tedy jsem.”. Vzhledem 
k tomu, že si snad každý rodič přeje, aby bylo 
jeho dítě úspěšné a můj taťka ví, že mě psát 
baví, o soutěži mě informoval. A tak se stalo, 
že ještě téhož dne jsem rozepsala povídku na 
téma smutku a obrovské ztráty.

Asi po týdnu jsem konečně celý text dopsala 
a dovedla do konečné podoby. Velice se mi ule-
vilo, když jsem si uvědomila, že už nebudu ten 
mnou vymyšlený text nikdy muset číst, protože 
po osmnáctém přečtení dvou a půl stran, které 
má mysl zplodila, mi z toho všeho začínalo 
strašit ve věži.

Povídku jsem vložila v počtu pěti kopií do 
obálky a odevzdala. Teď již mi nezbývá nic 
jiného, než čekat jak to dopadne.

V pondělí 12. 5. 2008 jsem se dostavila do 
místnosti na obecním úřadě, kde se měla sou-
těž vyhlašovat. Nejprve mluvila porota a pořa-
datelka soutěže a poté přistoupili k samotnému 
vyhlašování. (Snad ještě stojí za zmínku, že 
mne hned na úvod vyděsili tím, že mi dali do 
ruky mou práci a řekli, že si mám vybrat úryvek, 
který bych přečetla, kdyby náhodou došlo k au-
torskému čtení.) Chvíle napětí. Nejsem třetí, 
nejsem ani druhá, už jsem se vlastně rozloučila 
s tím, že bych se mohla umístit, ovšem o to 
větší bylo mé překvapení, když přečetli mé 
jméno ve spojení s prvním místem. Ty pocity 
se vlastně ani nedají vyjádřit. V hlavě jsem 
měla chaos. Nechápala jsem, co se děje. Cítila 
jsem obrovskou radost a také jsem tak trošku 
nemohla uvěřit.

Následovalo autorské čtení (mimochodem, 
všechny přečtené práce byly moc hezké a po-
vedené) a již hurá do školy.  

Velký dík patří pořadatelům soutěže a od-
borné porotě. Dále bych chtěla poděkovat všem, 
kteří mi pomohli najít inspiraci k sepsání této 
povídky a také těm, kteří mě podpořili.

Vítězná práce Veroniky Nečasové:
JAK JSEM PŘEKROČIL TVŮJ STÍN

Víš, kdysi, myslím že od té doby uběhly 
necelé čtyři roky, jsem viděl svět jinýma očima. 
Uvažoval jsem úplně jinak a nyní bych Ti chtěl 
vyprávět, jak to tehdy vlastně bylo.

Vždy jsem se považoval za zcela normálního 
chlapce, ale před čtyřmi lety, bylo mi právě pat-
náct let, jsem prožil něco hrozného, co radikálně 
změnilo můj život. Tehdy jsem se ještě necítil tak 
sám. Rozloučit se s Tebou, mým nejlepším příte-
lem a společníkem, Tomáši, mě donutily smutné 
okolnosti tehdejší doby. Tehdy mi osud ukázal, co 
znamená smrt, jak těžké je překonat samotu.

Měli jsme stejné rodiče a dokonce i stejné 
datum narození, jen s tím rozdílem, že já přišel 
na svět o pár minut později. Ano, jistě již chápeš, 
že se Ti snažím připomenout, že jsme se narodili 
jako dvojčata. Rodiče nás pojmenovali vskutku 
originálně, Jakub a Tomáš.

Byl jsi vždy ten lepší z nás. Typický, všemi 
oblíbený extrovert. Má závist mě občas zcela 
ovládla, vždy jsem si to vyčítal, ale nedalo se 
s tím nic dělat. Navštěvoval jsi spoustu kroužků. 
Tančil, zpíval, stavěl modely letadel, účastnil 
se všelijakých soutěží a závodů a co hlavně? 
Hlavně jsi nikdy neodmítl podat pomocnou ruku 
potřebným, a tak není divu, že ses u mnoha lidí 
těšil oblibě, někteří Tě dokonce obdivovali.

Ten den, kdy ses nadechnul naposled, začal 
úplně normálně, vymykal se jen programem, 
který sis naplánoval, pamatuješ Tomáši, jak jsi 
odjel se svými přáteli do protidrogové léčebny? 
Chtěli jste tam lidem pomáhat, šířit mezi ně radost 
a zprávy ze světa „tam venku”. Jak marné bylo 
čekání na Tvůj návrat.

Večer vypadali rodiče skutečně zoufale, když 
jsem se zeptal, co se děje, upřeli na mě skleslé 

 "http://www.ononta.ic.cz/?p=53" \o "Permanent Link: O pocitech hrd� autorky"
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pohledy a tatínek smutně pravil: „Tomáš dnes 
zemřel.”. Cítil jsem otupělost, nechápal, co se to 
děje, vždyť Tvé úspěchy, opatrnost a štěstí z Tebe 
vždy vyzařovaly, tak jak je možné, že si smrt vybrala 
právě Tebe a já že už Tě nikdy nespatřím. Tou větou 
jako by pro mne končil celý svět.

Když mě rodiče alespoň trošku uklidnili, řekli mi, 
co se opravdu stalo. Prý zrovna probíhala terapie, 
kreslili jste s pacienty barevné obrázky, měli za úkol 
vyjádřit své pocity, když se náhle ozval pronikavý 
zvuk. Alarm zvonil. Hoří! Panika ovládla všechny 
okolo, každý chtěl zachránit sám sebe. I Ty jsi 
honem utíkal směrem k nejbližšímu východu, když 
v tom tvé uši zaznamenaly tichý hlásek prosící 
o pomoc. Bez váhání ses rozběhl na místo, ze 
kterého se prosby ozývaly. Tvé oči spatřily dívku, 
sotva patnáctiletou. Nemohla vstát. Nohu měla 
uvězněnou pod masivním dřevěným trámem spad-
nuvším ze stropu. Pokusil ses ho nazvednout, nešlo 
to, byl pro Tebe příliš těžký. Po několika minutách, 
ve kterých oheň značně postoupil, se Ti podařilo 
přece jen masivní kus dřeva o kousíček posunout. 
Dívka, vzpomněl sis, že se jmenuje Jana, se zpod 
něj okamžitě vysoukala. Okno, blesklo vám hlavou, 
vaše jediná záchrana, cestu dveřmi vám totiž zne-
možnily ničivé plameny šlehající do výše. V naději, 
že slezete po okapu, jste k němu doběhli. Jana se 
pokusila spustit dolů první, a když se dotkla země, 
chytil ses rýny i Ty. Naneštěstí jsi ale vážil více než 
dívenka a svod se s Tebou utrhl. Spadls z výšky 
osmi metrů a na místě byl mrtev.

Nedovedl jsem si život bez Tebe, svého bra-
tra a nejlepšího přítele v jedné osobě, představit. 
Vždyť jsme téměř všude chodili spolu. Návštěva 
protidrogové léčebny patřila mezi výjimky, necítil 
jsem se dostatečně silný, abych mohl čelit takové 
bezmoci a prázdnotě, která v léčebně panuje. Bylo 
to k ničemu, stejně jsem se s ní musel utkat. Teď 
si vyčítám, že jsem s Tebou nejel, Tvůj pohřeb 
mohl být i pohřbem mým. Necítil bych nyní takovou 
prázdnotu, to obrovské nenaplněné místo ve svém 
srdci. Co bez Tebe budu dělat? Proč zrovna Ty? 
Takovéto otázky mne napadaly neustále, jedna za 
druhou, až do pohřbu.

Konal se jen malý obřad, rodina, nejbližší přá-
telé a Jana, která moc stála o to, aby se mohla 
zúčastnit. Chápal jsem ji, cítila snad vinu za Tvoji 
smrt, já jí ale žádnou nedával, věděl jsem, že bys byl 

rád, že Tvůj zásah zachránil někomu život.
Poslední pohled na Tvé teď již bezduché tělo, 

poslední rozloučení. Když jsem kolem Jany prochá-
zel k  rakvi, abych na černé lesklé dřevo položil se 
slzami v očích věneček z krásných žlutých kvítků, 
strčila mi do ruky dopis a pošeptala: „Přečti si to, 
až doma.”.

Po návratu domů mě dopis vůbec nezajímal. 
Skončil zaházený někde pod hromadou věcí. Li-
toval jsem sebe, Tebe, rodiče, bylo mi jedno, co 
Jana píše na nějakém blbém kusu papíru, vždyť 
co z toho, přátelství mi to nevrátí.

Po necelém roku plném nepředstavitelné 
samoty, sžíravých pochybností, neúnosného 
zoufalství jsem ve svých šestnácti letech tento 
kus papíru našel a řekl si, že si ho přečtu. Oteví-
ral jsem ho pomalu, měl jsem strach z toho, co 
obsahuje. Nahlédl jsem dovnitř a strnul. Vždyť to 
písmo patřilo Tobě, Tomáši!

Milý Jakube,
jestliže tento dopis čteš, je velmi pravděpo-

dobné, že osud rozdělil naše cesty. Navždy. Jsem 
mrtev. Vše je nyní minulost, zkus přeskočit můj 
stín, který před Tebou pravděpodobně neustále 
chodí. Vím, že jsi mé smrti nemohl nikterak za-
bránit, není to tedy Tvá vina. Netrap se tím. Dů-
ležitější než trápení se je, abys pomohl rodičům 
a našim přátelům, pro které to také není lehké.

Jsem velice rád, že jsem měl v posledních 
okamžicích svého života možnost předat toto 
psaní někomu, kdo ho doručí Tobě. Chci Ti 
říct, že si nepřeji, aby sis dával za vinu mou 
smrt a ani nechci, abys byl smutný. Chci se 
rozloučit s člověkem, který pro mě v mém životě 
znamenal úplně vše. S člověkem, za kterého 
bych i dýchal.

Pamatuješ si, co vše jsme za těch krásných 
patnáct let prožili? Například jak jsme šli poprvé 
do školy, oblékli se úplně stejně a paní učitelce 
tvrdili, že já jsem Ty a Ty jsi já? Jak jsme se roz-
hodli, že pojedeme do Afriky zachránit svět?

Moc bych si přál, abys pokračoval ve studiu, 
dál se přátelil se spolužáky i jinými našimi ka-
marády a hlavně, hlavně abys naplnil naše sny, 
o kterých jsme si povídali před spaním. Věřím, že 
jsi schopen dosáhnout těchto cílů, protože byť jsi 
stál odjakživa tak trošku v mém stínu, ano, možná 
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se divíš, ale i já si to uvědomoval, jsi cílevědomý 
a vůdčí typ a to, že já si přál lidi vést víc než Ty, 
je jen shodou náhod.

Chci, abys poznal štěstí, našel si nové přá-
tele, dobré zaměstnání. Přeji si, abys byl úspěš-
ný a spokojený a rozhodně by mě nepotěšilo, 
kdyby ses na všechno vykašlal a pouze pro 
mne truchlil.

Teď ještě vysvětlení, jak je možné, že jsem 
měl připravený takovýto dopis. Víš, kdysi jsem 
pochopil, že smrt se neptá, zda už je čas. Přijde, 
kdy se jí zachce a já bych rozhodně nechtěl odejít 
bez rozloučení, proto jsem každý měsíc psal nový 
dopis s aktuálními informacemi a svými pocity. 
Toto psaní jsem s sebou potom nosil všude 
a doufal, že až vyprší můj čas, budu schopen ho 
někomu předat.

Ještě jedno Ti chci říct, se svou smrtí jsem 
smířený, myslím si, že jsem žil jak nejlépe jsem 
dovedl, a proto se smrti nebojím, jsem s ní smíře-
ný a rozhodně není důvod mě litovat. Prožil jsem 
spoustu krásných chvil, za které jsem vděčný.

Pamatuj, že budu vždy s Tebou, v Tvém 
srdci.

Všechny pozdravuj a nezapomeň
Navždy Tvůj brácha Tomáš

Dočetl jsem a nevěřícně zíral na kus papíru ve 
své ruce. Pro mě nejcennější papír na celém světě 
jsem přečetl ještě dvakrát a až poté mi začalo do-
cházet, co znamená to obrovské množství slov na 
něm napsané. Znovu jsem prožíval nepopsatelné 
zoufalství a prázdnotu ve svém srdci.

Nakonec jsem se rozhodl, že dopis dám pře-
číst rodičům a já sám se stanu lepším. Zaujmu 
Tvé místo.

Od Tvé smrti uběhly čtyři roky, neuvěřitelně 
mi chybíš, ale musím se vzchopit, dnešní den je 
pro mě totiž doposud nejvýznamnějším dnem 
mého života. Dnes budu skládat zkoušku dospě-
losti. Ano, čeká mě maturita. Nebojím se, vím, že 
jsem připravený, ba právě naopak, dodávám sílu 
vystresovaným spolužákům. Vím, že odmaturuji, 
kvůli sobě i kvůli Tobě – Ty jsi ten, kdo vlévá 
energii do mých žil.

Druhá hodina odbila. Čas mého výstupu před 
komisí přišel, čeká mne poslední zkouška. Přece 
jen se tréma dostavila, ale nakonec jsem ji za-
hnal. Po chvíli pocení se u přípravy otázky jsem 
předstoupil. Komise se na mne zadívala a její 
předsedkyně mě vybídla: „Tak začněte mladý 
muži.”. Po chvílích nejistoty jsem se rozmluvil tak, 
že mě museli nakonec ještě brzdit a od maturity 
mě vyhnali, asi měli strach, že bych řekl něco, na 
co neznají sami odpověď a jak by to pak asi měli 
hodnotit? Prý jsou mé znalosti více než výborné. 
Tím že nepropadnu, si prý mohu být jistý.

Jupííí! S nadšením utíkám ven ze školy. 
Mám upřímnou radost, ani jsem nečekal, že má 
zkouška dospělosti proběhne tak hladce. Tímto 
úspěchem, je tedy potvrzen i můj prázdninový 
program. Před necelým rokem jsem absolvoval 
zdravotnický kurz, nyní pojedu na měsíc a půl do 
Afriky zachraňovat lidské životy a až se vrátím, 
uvidí se, co dál. Pokud na mne bude čekat dopis 
z filozofické fakulty s tím, že mě přijímají, má
další cesta bude zpečetěna, no a pokud ne… To 
vyřeším, až k tomu dojde.

Vidíš, Tome, nakonec jsem to dokázal, pře-
kročil jsem Tvůj stín a nalezl svou vlastní cestu. 
Myslím, že na mne můžeš být hrdý.

HISTORICKÉ MOMENTY

Patrně nejvýraznější dominantou našeho 
města je zámek, vybudovaný v letech 1763 –69 
na vyvýšenině nad Rájcem, upravené před 
zahájením výstavby terasovitě navážkou hlíny. 
Vybudován byl ve stylu tzv. rokokového klasi-
cismu, inspirujícím se soudobou francouzskou 
architekturou, a na území ČR dosti ojedinělým. 
Dřívě  jší nejasnosti o tom, kdo zámek projek-
toval, jsou dnes již víceméně vyřešeny a na 

PAVEL MERTA – STAVITEL RÁJECKÉHO ZÁMKU
základě typologického srovnávání včetně sice 
nečetných, ale výmluvných zmínek v archivních 
pramenech je jednoznačně připisován půvo-
dem francouzskému architektu Isidoru Marcelu 
Amandu Canevalemu (1730  –1786), působí-
címu od r. 1760 ve Vídni, u nějž si zakladatel 
zámku i rájecké linie rodu Salm-Reifferscheidtů 
– starohrabě Antonín Karel (1720 –1769) – ob-
jednal buď vyhotovení úplně nových plánů, nebo 
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úpravu plánů starších, snad z posledních let 
rájeckého vladaření Roggendorfů.

Praktický průběh stavebních prací i zaměst-
nané řemeslníky a dělníky řídil Pavel Merta, 
zednický mistr a možná i stavitel z Boskovic, 
v některých publikacích mylně jmenovaný jako 
Vavřinec Merta; muž ve své době nikterak bez-
významný, dnes zapomenutý, jemuž bych chtěl 
věnovat následující řádky.

Bohužel, o počátku jeho života a mladém 
věku nemůžeme (alespoň prozatím) říci nic 
podrobného. Koneckonců, také po jeho původu 
bychom složitě pátrali, nebýt zmínky v boskovské 
gruntovní knize, udávající, že Pavel Merta je „z 
miestis Loštec rozený”, čili z Loštic. Záznam se 
váže k roku 1738 a je první zmínkou o Pavlu 
Mertovi a jeho pobytu Boskovicích. Zároveň 
z jeho formulace vyplývá, že do Boskovic přišel 
již o několik roků dříve.

Na základě věku Pavla Merty, uvedeného 
v zápise o jeho úmrtí v boskovské matrice ze-
mřelých, spadá jeho narození do r. 1694, bohužel 
ale příslušná loštická matrika narozených nikoho 
s tímto ani podobným jménem v rozmezí několika 
let kolem r. 1694 neuvádí. Zaznamenává však 
narození dětí loštických manželů Bartoloměje a 
Barbory Mertových, jejichž potomkem byl s vy-
sokou pravděpodobností i „náš” Pavel, akorát 
máme smůlu v tom, že farář jeho narození zřejmě 
opomněl zapsat (s čímž se v nejstarší historii 
matrik tu a tam setkáváme), a nebo se jim syn 
Pavel narodil někde mimo domov (za pobytu u 
příbuzných, na pouti apod.).

Ve výše zmíněném r. 1738 tedy bylo Pavlu 
Mertovi už kolem pětačtyřiceti, takže překročil 
hranici středního věku a blížil se do let, v nichž 
se tehdy člověk začínal považovat za starého. 
Veškerý jeho dosavadní život však zůstává za-
halen rouškou tajemství – nevíme, kde a u koho 
se vyučil, nevíme, kde před r. 1738 působil a 
při čem nalézal obživu. Stejně tak není známo, 
kde se oženil a kde se mu narodily dvě nejstarší 
dcery, s nimiž a s manželkou Kateřinou (†26. 
12. 1782 v Boskovicích ve věku 85 let) do Bo-
skovic přišel. Koneckonců – nelze spolehlivě 
udat ani dobu příchodu, v r. 1738 již v Boskovi-
cích evidentně musel několik roků žít. Vyplývá 
to ze zápisu ve výše uváděné gruntovní knize 

– v květnu 1738 totiž kupoval v Boskovicích za 
60 zlatých rýnských podsedek, u nějž se mluví i o 
tom, co k němu již „přihospodařil”, musel jej tedy 
obývat už nějakou dobu před koupí. Je možné, 
že do Boskovic mohl přijít na konci 20. let 18. 
století v souvislosti s výstavbou tzv. Rezidence, 
kterou nechal vybudovat jako vrchnostenské 
sídlo hrabě Walter František Xaver z Ditrichštejna 
(1664 –1738). Pavel Merta mohl být zednickým 
mistrem a stavbyvedoucím, uvažuje se nicméně 
též o jeho roli projektantské (zejména boskovský 
historik a vlastivědný pracovník PhDr. Jaroslav 
Bránský). Jako stavbyvedoucí se podílel také na 
vzniku budovy bývalého špitálu na dnešní Hradní 
ul. (i zde mluví dr. Bránský o alternativě vlastního 
projektu Mertova). Zda-li za jeho působení (nebo 
spolupůsobení) vznikl areál tzv. Jízdárny, nelze 
říci, neboť přesná doba stavby tohoto komplexu 
není přesně určena.

Nejvýznamnější stavby, s nimiž je jméno Pavla 
Merty spjato, ale spadají až do let pozdějších, a po-
dílel se na nich už jako starý – ale na druhé straně 
jistě zkušený a uznávaný odborník. Pomineme-li 
řízení stavby kostela bývalého augustiniánského 
kláštera v Jevíčku (1762 –66), kde je rovněž hy-
poteticky zvažováno jeho autorství projektu, je 
potřeba zmínit hlavně dva počiny:

V l. 1751 –54 řídil jako stavbyvedoucí výstav-
bu monumentálního kostela Panny Marie Bolest-
né ve Sloupě, významné církevní, umělecké i 
architektonické památky a jedné z nejkrásnějších 
barokních staveb Moravského krasu. Stavba mu 
byla zadána zakladatelkou kostela a fundátorkou 
sloupské farnosti, hraběnkou Karolínou z Ro-
ggendorfu (1689 –1759), které na sloupském sva-
tostánku velmi záleželo – to samo o sobě svědčí 
o věhlasu, jehož si Pavel Merta musel vydobýt. 
I v případě sloupského kostela je hypoteticky 
zvažován (především prof. PhDr. Zdeněk Kuděl-
ka) alespoň určitý podíl Pavla Merty na projektu 
budovy, zatímco dříve uváděné autorství I. M. A. 
Canevaleho je dnes jednoznačně odmítnuto.

Zde se snad hodí poznámka, že právě v sou-
vislosti se stavbou sloupského kostela se zrodil 
pomyslný „dvojník” Pavla Merty – Vavřinec Merta, 
s nímž se můžeme setkat v některých publikacích 
i z doby nejnovější. Za vším stojí František Jakub 
Tichý (1736 –1814), od r. 1762 kaplan a od r. 1777 
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U S N E S E N Í
ze schůze rady města Rájec-Jestřebí  

dne 26.5.2008
Usnesení č. 1a

Rada města rozhodla zřídit stavební komisi 
a jmenovala jejími členy Ing. Zdeňka Krajču st., 
Ing. Cyrila Šamonila, Jaroslava Tesaře, Romana 
Sedláčka.

Usnesení č. 1ba
Rada města projednala petici občanů ve věci 

farář ve Sloupě – ten totiž při popisu historie a 
podoby sloupského kostela, v tzv. „Inventariu” 
z r. 1812, pojmenoval stavitele jako Vavřince 
Mertu („… Laurenz Mertha Maurermeister in 
Boskowitz…,” tj. Vavřinec Merta, zednický mistr 
v Boskovicích) a od něj pak omyl přebírali jednot-
liví badatelé do svých prací. K omylu došlo patrně 
takto: Fr. J. Tichý se osobně znal s Mertovým sy-
nem Vavřincem (1747 –1790), farářem a později 
děkanem, jenž Tichého na sloupskou faru tzv. 
instaloval, ale již patrně blíže nepoznal stavitele 
Pavla Mertu. Proto se o mnoho let později a v po-
kročilém věku spletl a buď omylem připojil synovo 
jméno k otcovu příjmení, nebo se domníval, že 
otec a syn se jmenovali stejně…

Na Rájec má pak Pavel Merta vazbu přes 
zámek, jak jsem nastínil. Po celou dobu od dubna 
1763 do podzimu 1769 řídil stavební práce a or-
ganisoval práci jednotlivých zedníků, řemeslníků 
a ostatních na stavbě zaměstnaných osob. Jako 
zednického mistra jej zmiňují soudobé prameny, 
avšak pozoruhodné je, že pramen pro stavbu 
zámku nejzákladnější a nejdůležitější – písemné 
relace o průběhu stavebních prací, zasílané do 
Vídně starohraběti A. K. Salmovi jeho úřední-
kem Františkem Nepomukem Brunnem, který 
celou stavbu řídil jako zástupce nepřítomného 
architekta i stavebníka – o něm jmenovitě vůbec 
nemluví. Úloha Pavla Merty jako stavbyvedoucí-
ho se nicméně zdá nezpochybnitelnou – svědčí 
o ní zmínky odjinud, nepřímo přítomnost řady 
boskovských řemeslníků na stavbě a koneckonců 
i poznámka Brunnova o „boskovickém stavebním 
mistru”, jímž myslí zcela určitě Pavla Mertu. 
V případě zámku naopak nenalézáme stopy po 
případném Mertově spolupodílnictví na projektu 
formou různých zásahů do Canevalových plánů, 
či vlastních návrhů. To je naopak doloženo ze 
strany Fr. Nep. Brunna, uchylujícího se k vlastním 
úpravám nebo návrhům vzhledem k nastalé nut-
nosti a nepřítomnosti architekta (Canevale Rájec 
evidentně nikdy nenavštívil).

Ve stejné době – v polovině 60. let 18. stol. 
– vedl Pavel Merta patrně i přestavbu starší 
panské budovy na letní salmovskou rezidenci ve 
Sloupě, dnes sídlo tamního Obecního úřadu.

K životu Pavla Merty, pracujícího (alespoň 
v našem kraji) pro významné šlechtické rody, jako 

byli Ditrichštejnové, Roggendorfové a Salmové, 
lze dodat:

Na podsedku, jejž zakoupil r. 1738 (tento 
dům na dnešní Bílkově ul. v Boskovicích byl 
zbourán teprve po r. 1980 kvůli výstavbě ZŠ III. 
Slovákova), bydlel až do r. 1757, kdy si na podzim 
zakoupil za 900 zlatých rýnských dům (později 
č. 14) na boskovském náměstí, k němuž patřily 
kromě zahrady ještě četné louky a pole, včetně 
přináležejícího práva várečného a šenkovního, 
což vypovídá o Mertově dobrém finančním za-
jištění, jež mu jistě přinesly významné zakázky 
šlechtických i církevních zadavatelů.

O důvěře a úctě, jíž se mu dostalo ze stra-
ny boskovských měšťanů, svědčí i fakt, že 
byl v l. 1757 –58 rychtářem v Boskovicích a 
v l. 1764 – 66 tzv. starším měšťanem.

Život Pavla Merty se uzavřel nedlouho po 
dokončení rájeckého zámku – dne 14. května 
1771, kdy ve svém domě na boskovském rynku 
ve věku 77 let zemřel.

Tolik tedy k připomínce člověka, který se 
velkou měrou podílel na vzniku několika dnes 
obdivovaných památek našeho kraje.
Prameny:
- Bránský, Jaroslav. Pavel (Laurenz?) Merta, 

boskovický stavitel 18. století. IN: Sborník mu-
sea Blansko 2003. Blansko: Museum Blansko, 
(2004).

- Richter, Václav. Rájec nad Svitavou. Praha: 
Vydavatelství n. p. ČEDOK a Státní památko-
vá správa, 1953

- SOkA Blansko: fondy Archiv města Boskovice, 
Farní úřad Sloup.

- MZA Brno: fondy G150 Rodinný archiv Salm-
-Reifferscheidtů, E67 Matriky.

Petr Sychra
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dopravy v lokalitě V Úzkých a V Úvoze a upo-
zorňuje na rizikové faktory zřízení nové komuni-
kace z ulice V Úvoze k silnici II/377 nad parkem. 
K těmto faktorům patří zvýšený provoz v lokalitě 
V Úzkých a V Úvoze vlivem propojení komunika-
cí a dále problém s dešťovými srážkami, neboť 
nová silnice znamená nárůst zpevněných ploch 
ve svažitém terénu a tím problém zachycení 
a odvedení těchto vod mimo zástavbu v ulicích 
V Úzkých a V Úvoze.

Usnesení č. 1bb
V návaznosti na projednání petice občanů ve 
věci dopravy v lokalitě V Úzkých a V Úvoze rada 
města doporučuje zastupitelstvu města schválit 
následující body:
1 Zahrnout do vyjádření města v rámci územní-

ho a stavebního řízení na výstavbu inženýr-
ských sítí omezení počtu parcel a bytových 
domů na maximální počet 18 rodinných 
domů.

2. Zahrnout do vyjádření města v  rámci územ-
ního a stavebního řízení na výstavbu in-
ženýrských sítí a komunikací podmínku 
vybudování nové obslužné komunikace 
pro potřeby stavby s  tím že není možné 
využívat místní komunikace pro stavební 
techniku a dopravu materiálu – a to po dobu 
výstavby inženýrských sítí a rodinných 
domů nebo minimálně 5 let.

3. Zahrnout do vyjádření města v  rámci budou-
cího územního a stavebního řízení na výstav-
bu inženýrských sítí odvedení dešťových 
vod z  nových komunikací do bezejmenné 
vodoteče v lokalitě V Močidlech.

4. Zahrnout do vyjádření města v  rámci změny 
územního plánu RJ7 vybudování záchytného 
odvodňovacího příkopu pro dešťové vody 
z polí s  vyústěním do bezejmenné vodoteče 
v lokalitě V Močidlech.

5. Iniciovat novou změnu územního plánu 
kde bude zmenšena plocha B14 pro byto-
vou výstavbu v lokalitě Nad Skalou tak, aby 
schválením změny RJ7 nedošlo k zásadnímu 
navýšení ploch pro zástavbu a výměra ploch 
zůstala stejná podle původního stavu.

6. Zahájit přípravu projektu rozšíření silnice 
V  Úvoze (realizace tohoto rozšíření v letech 
2009–2010).

7. Zahájit přípravu demolice části objektů 
a rozšíření komunikace V Úzkých u byto-
vého domu čp. 24 a realizaci tohoto rozšíření 
v roce 2009.

Usnesení č. 1c
Rada města bere na vědomí informace o zaháje-
ní činnosti pořádkové služby od června 2008.

Usnesení č. 1d
Rada města bere na vědomí, že úkol – návrhy 
míst pro stavební uzávěru – trvá.

Usnesení č. 1e
Rada města rozhodla zveřejnit záměr prodat 
část pozemku parc. č. 1455 ostatní plocha o vý-
měře cca 15 m2 v k. ú. Rájec nad Svitavou.

Usnesení č. 1f
Rada města projednala žádost Tomáše Ma-
ňouška o prodej pozemku parc. č. 1457 ostatní 
plocha o výměře 53 m2 v k. ú. Rájec nad Svita-
vou a bere na vědomí, že záměr prodeje byl 
již zveřejněn.

Usnesení č. 2
Rada města schválila Smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje č. 
204/2008/OŽP na zhotovení projektové doku-
mentace – Kanalizace a ČOV Holešín ve výši 
230.000,- Kč.

Usnesení č. 3
Rada města rozhodla o zapojení města Rájec-
-Jestřebí do projektu Komunikačního, monitorova-
cího a varovného SMS systému Jihomoravského 
kraje. Tento systém zamýšlí využít jako jeden 
z informačních prostředků pro případnou potře-
bu  informování občanů v krizových situacích.

Usnesení č. 4
Rada města rozhodla zveřejnit záměr města 
prodat část pozemku parc. č. 294/19 zahrada 
o výměře cca 500 m2 v k. ú. Holešín a součas-
ně žádá Osadní výbor Holešín o jednoznačné 
stanovisko.

Usnesení č. 5
Rada města projednala návrh Romana Daňka 
na vybudování odpočinkového místa se stoja-
nem pro kola na náměstí Míru v Rájci-Jestřebí. 
Rada města rozhodla provést úpravu zelené 
plochy na náměstí Míru – zřídit cestičky, doplnit 
lavičky a stojan na kola.

Usnesení č. 6
Rada města rozhodla na základě žádosti Domu 
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dětí a mládeže Oblázek Blansko, odloučené 
pracoviště Rájec-Jestřebí poskytnout na akci 
„Pohádkový park“ příspěvek 500,- Kč a poža-
duje předložení řádně vyplněné žádosti a vy-
účtování příspěvku.

Usnesení č. 7
Rada města bere na vědomí informace o povin-
nosti veřejných funkcionářů podat do 30.6.2008 
formou čestného prohlášení oznámení o jiných 
vykonávaných činnostech, oznámení o majetku 
nabytém v průběhu výkonu funkce a oznámení 
o příjmech, darech a závazcích podle zákona 
č. 159/2006 Sb., o střetu zájmů.

Usnesení č. 8
Rada města projednala doporučení územně 
samosprávným celkům v souvislosti s novelizací 
zákona č. 338/1992 Sb., o dani z nemovitostí. 
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
nevyužít možností zákona č. 261/2007 Sb., o sta-
bilizaci veřejných rozpočtů, jímž byl novelizován 
zákon č. 338/1992 Sb., o dani z nemovitostí.

Usnesení č. 9a
Rada města projednala projektovou dokumen-
taci pro územní řízení silnice II/374 a předkládá 
projektantovi 3 připomínky:
1. Dotaz zda, je možné na křižovatce u fotbalo-

vého hřiště zřídit by-pass Boskovice-Blansko, 
případně Boskovice – Černá Hora,

2. Přístup na cestu na hrázi Doubravice – Rájec 
(protažení obslužné komunikace + oprava 
malého mostku),

3. Sjezd na trojúhelníkový výsek zeměd. půdy 
u okružní křižovatky na severním konci města.

Usnesení č. 9b
Rada města bere na vědomí informaci o na-
bídkách dětských hřišť a rozhodla vytipovat 
vhodnost jejich umístění.

Usnesení č. 9c
Rada města vybrala na opravu ul. Havlíčkova 
nabídku firmy STRABAG.

Usnesení č. 9d
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
jmenovat členem kontrolního výboru pana Ja-
roslava Tesaře.

Usnesení č. 9e
Rada města rozhodla oslovit Správu a údržbu 
silnic Blansko a Dopravní inspektorát Blansko 
s urgentní žádostí o řešení bezpečnosti provozu 
na ul. Havlíčkova u křižovatky s ul. Jurkova.

Ing. Pavel Perout  v. r.  Antonín Hříbal  v. r.
 starosta  místostarosta

Usnesení č. 1
Rada města rozhodla uzavřít smlouvu o insta-
laci a provozu telekomunikačních technologií na 
střeše bytového domu Komenského 504–506, 
Rájec-Jestřebí se společností FPO, s. r. o., Sme-
tanova 299, Blansko, dle přílohy.

Usnesení č. 2
Rada města schválila rozpočtové opatření č. 1/
2008, jímž se rozpočet města zvyšuje o 10.000  Kč.

Usnesení č. 3 a
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
řešit bod ekonomika bytového hospodářství až 
po kompletním společném zpracování materiálů 
kontrolním výborem, finančním výborem a radou
města.

Usnesení č. 3b)
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
prodej části pozemku parc. č. 294/19 v k. ú. 
Holešín dle návrhu osadního výboru.

U S N E S E N Í
ze schůze rady města Rájec-Jestřebí dne 9. 6. 2008

Usnesení č. 4
Rada města schválila návrh smlouvy o dílo 
od společnosti Pavlacký s. r. o., Luhačovice na 
renovaci podlahy v tělocvičně základní školy. 
Rada města souhlasí s předloženou cenovou 
nabídkou této firmy a žádá ředitele školy o pro-
věření referencí.

Usnesení č. 5
Rada města bere na vědomí informaci o záměru 
prodeje pozemku parc. č. 239 zastavěná plocha 
a nádvoří o výměře 807 m2 a stavby rodinného 
domu – objekt bydlení čp. 24 na pozemku parc. 
č. 239 v k. ú. Rájec nad Svitavou.

Usnesení č. 6a
Rada města bere na vědomí doplňující infor-
mace k zákonu o střetu zájmů.

Usnesení č. 6b
Rada města projednala záměr společnosti. Do-
movem české hudby, o. p. s., Praha uspořádat 
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v roce 2008 koncert ke 140. výročí narození rá-
jeckého rodáka dirigenta, skladatele a varhaníka 
Cyrila Metoděje Hrazdiry a vyjádřila tomuto 
projektu podporu. Zároveň žádá organizátory 
o upřesnění detailů celé akce.

Usnesení č. 6c
Rada města rozhodla poskytnout Sboru dobro-
volných hasičů Rájec finanční příspěvek 3.000,- 
Kč na soutěž pro dětská hasičská družstva 
„O pohár starosty města Rájec-Jestřebí“, která 
se uskuteční 14.6.2008.

Usnesení č. 6d
Rada města rozhodla o udělení Ceny starosty 
města Rájec-Jestřebí za vynikající výsledky 
a úspěšnou reprezentaci města nejlepšímu 
žákovi Základní školy a mateřské školy Rájec-
-Jestřebí, okres Blansko a nejlepšímu studentovi 
Gymnázia a Střední odborné školy Rájec-Jes-
třebí, o. p. s. dle přílohy.

Usnesení č. 6e
Rada města rozhodla zařadit do stavební ko-
mise pana Františka Michálka.

Ing. Pavel Perout  v. r.  Antonín Hříbal  v. r.
 starosta  místostarosta

INZERCE

Kvalitní obkladačské práce

Kučera Josef, Rájec-Jestřebí 679 02, Hradisko 105

Tel./fax: 516 432 707 – mob. 605 086 952

Koupím byt 1 + 1 nebo 2 + 1 v Rájci-Jestřebí. Tel: 606 230 073

Hledám podnájem bytu i v rodinném domě, pro tři osoby. Tel.č.: 773 901 480

RE/MAX Center

prodává nejvíce realit na světě

Adresa:

IBC Centrum

Příkop 6, budova B

602 00 Brno

Tel.: 545 213 984

Pro naše klienty hledáme:

Rodinný dům 2/3 + 1 k rekreaci nebo trvalému bydlení

 v Rájci či blízkém okolí (může být i k rekonstrukci, zahrada)

Z naší nabídky pro vás vybíráme:

- Prodej pěkného RD 4+1 v Doubravici nad Svit. (zahrada, garáž)

- Prodej chaty se zahradou (634 m2) na Olešné u Blanska

  Našim klientům poskytujeme bezplatný právní servis a pomoc

při získání hypotečního úvěru

Ing. Karel Hynšt

Vám nabízí komplexní realitní služby

na profesionální úrovni

Mobilní telefon:

604 533 466

e-mail:

karel.hynst@remax-czech.cz

www.remax-czech.cz

S L E Z Á K

● PLOVOUCÍ ●

 ● DŘEVĚNÉ ● PVC ●

MONTÁŽ  PRODEJ

ZAMĚŘENÍ  ZDARMA

Tel.: 724 738 924

• Kvalitní obkladačské práce
 Kučera Josef, Rájec-Jestřebí 679 02, 

Hradisko 105 
Tel./fax: 516 432 707 
– mobilní č. 605 086 952

• Koupím byt 1 + 1 nebo 2 + 1 v Rájci-Jes-
třebí. Tel: 606 230 073

• Hledám podnájem bytu i v rodinném 
domě, pro tři osoby. Tel. č.: 773 901 480

Podnikatelům i fyzickým osobám nabízíme 
možnost plošné i řádkové inzerce
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